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Blíží se oprava centra města
Začaly práce na projektech 
opravy náměstí. Nové 
městské centrum se blíží.  

Knihovna zazáří novotou
Podívejte se, jak bude 
brzy vypadat zbrusu nová 
knihovna. Je to paráda! 

Přibydou kameny zmizelých
Další stolpersteiny 
připomenou osudy našich 
židovských sousedů.  

Nesdělený um jakoby nebyl
Josef a Jan Filipovi jsou 
nejen šikovní řemeslníci, 
ale i prima chlapíci.

3 4 7 26str str str str

lidé ve lhotKách vysadili 
staré odrůdy hrušNí  

Výstavba bude mít pravidla
Informace o prodeji pozemků 
na Hliništích se dozvíte na 
veřejném projednání 13. 6.

Městská pouť se blíží
Nabídne duchovní program 
v kostele sv. Mikuláše i zábavu 
na náměstí a ve Svitu.

Muzikanti vybrali víc
Charitativní koncert vynesl 
o 100.000 korun víc než loni. 
Celkem 304.656 korun.

Odměnou jsou reakce dětí
Olga Ubrová a Andrea 
Svobodová vedou děti 
k hudbě a zpěvu už 25 let.
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PRVNÍ ČÍSLO VELKOMEZIŘÍČSKA 
VYŠLO V SOBOTU 1. března 1919.

Vážení a milí spoluobčané,
je tu červen a spolu s ním se blíží velkomeziříčská pouť, která vychází na neděli 18. červ-
na. Pouť a dny, které jí předcházejí, každý prožívá po svém. Někdo tradičně duchovně, jiný 
na atrakcích a mezi stánky, někdo zvládá obojí. Ve všech případech ale platí, že pouť je 
založena na setkávání.

Pro město a vlastně pro jakékoliv společenství je setkávání nesmírně důležité. Nejde 
jenom o to posedět, popovídat a dát si něco dobrého. Setkáváním se upevňují kamarád-
ství a rodinné vztahy, ale taky vznikají vztahy a známosti nové. A také se upevňuje pouto 
k místu.

Proto jsme se rozhodli umístit pouťové atrakce, stejně jako v předchozím roce, do Svi-
tu. Loni jsme viděli, že náměstí s doprovodným programem namísto atrakcí je skvělým 
místem pro pouťové setkávání. Hudební program jsme rozšířili, bude také zajištěno lepší 
občerstvení a kryté posezení.

S prostorem pro atrakce za řekou byli loni kolotočáři spokojeni, někteří návštěvníci už 
méně. Proto připravujeme vylepšení i v části ve Svitu. Zábavní atrakce budou fungovat 
od čtvrtka, prodejní stánky v sobotu a neděli. Program pro duchovní a hudební část pouti 
najdete na dvojstraně hlouběji v tomto čísle.

Přijďte a pozvěte své rodiny a známé. A když dojde na nějaké to veselení, buďte, pro-
sím, ohleduplní k lidem ve svém okolí. Díky a těším se!

V tomto čísle Velkomeziříčska se dozvíte taky o velkém množství aktivit, které tvoří 
naše město, a já děkuji všem, kdo se na nich podílejí. Namátkou čarodějnice na Fajťáku, 
Čas na čtení, Muzikanti dětem, Evropský festival filozofie, výsadba stromů ve Lhotkách, 
den odhalení Kamenů zmizelých, akce podpořené lidmi z Dózy, knihovny a další.

Některých aktivit si všímají i na úrovni Kraje Vysočina. Skvělou zprávou je nejvyšší 
krajské ocenění pro ředitele Jupiter clubu Milana Dufka mimo jiné za práci na filozofickém 
festivalu. Další krajskou cenu, Zlatý skutek, si převezmou velkomeziříčský fotograf An-
tonín Havlát a Blanka Křížová z Borů.

Přeji vám příjemné čtení.
Martin Kaman,

místostarosta města

ÚVODNÍK
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Pravidla pro výstavbu domů i informace o prodeji 
pozemků nabídne veřejná prezentace územní stu-
die lokality Hliniště III. Proběhne 13. června v 17:00 
v koncertním sále Jupiter clubu.
Zájemci o koupi stavebního pozemku ve Velkém Meziříčí, oby-
vatelé sídliště na Hliništích i všichni ostatní, kteří se zajímají 
o rozvoj města a výstavbu v něm, se na veřejném projednání 
územní studie dozví, jak bude v lokalitě Hliniště III regulován 

způsob výstavby domů. „Lidem také poskytneme informace 
o možných formách prodeje pozemků,“ říká starosta Alexand-
ros Kaminaras a zve všechny zájemce, aby se přišli s řešením 
dané lokality seznámit. „Záleží nám na vizuální a funkční udrži-
telnosti rezidenční lokality, chceme, aby se v ní lidem žilo dob-
ře i za třicet či padesát let,“ dodává starosta a místostarosta 
Martin Kaman jej doplňuje: „Zkrátka a dobře, cílem územní stu-
die je ochránit budoucí stavebníky před kreativitou sousedů.“

Martina Strnadová

K 5. dubnu letošního roku činily po-
hledávky z nájmů bytů 945.744 korun. 
Z toho celých 919.379 korun dluží bývalí 
nájemci a 26.365 korun nájemci stáva-
jící. Pohledávky má však město i z pro-
stor nebytových. K 31. březnu to bylo 
267.393,43 korun.

Je to hodně peněz a nelehká situace. 
Metody, jak peníze do městské pokladny 
vracet, však jsou. To je jasné i z přehledu 
pohledávek. V něm se můžeme vrátit až 
do roku 2012, kdy dluh z nájmů bytů činil 
1.885.465 korun (nyní v podstatě polovi-
nu 945.744 korun). Pohledávky za nájem 
nebytových prostor se nejvíce vyšplhaly 
v roce 2020, a to na 479.820,76 korun. 

PŘIJĎTE SE SEZNÁMIT S VÝSTAVBOU
A PRODEJEM POZEMKŮ NA HLINIŠTÍCH

Nyní se jedná o částku 267.393 korun, 
přičemž 96 % této částky činí dluh bývalé-
ho nájemce restaurace v budově Obecník.

Proč je Velké Meziříčí ve vymáhání 
pohledávek úspěšné, nám prozradila 
Magdaléna Kašparová, vedoucí odboru 
správy majetku a bytů: „Důležité je vzni-
ku pohledávek od počátku předcházet. 
To vyžaduje neustálou péči o naše ná-
jemce a při téměř 500 bytech to před-
stavuje spoustu času a úsilí. S novými 
nájemci se nájemní smlouvy uzavírají na 
dobu určitou jednoho roku a v bezpro-
blémových případech se automaticky 
prodlužují vždy o jeden rok. To umožňuje 
městu snadnější způsob, jak se s nepla-

tiči rozloučit,“ popisuje metodu Magda-
léna Kaš parová a pokračuje: „Samotné 
pohledávky kontrolujeme každý měsíc. 
Když zjistíme nedoplatek, kontaktuje-
me nájemce a zjišťujeme důvod. Může 
jít o nízký limit nastavený na bankovním 
účtu, ale také o výpadek příjmu z důvodu 
nemoci či ztráty zaměstnání. V takovém 
případě nájemce informujeme o mož-
nosti čerpání sociálních dávek nebo ho 
zkontaktujeme s kolegyněmi z odbo-
ru sociálních věcí a zdravotnictví. Když 
však někdo neplatí bez vážného důvo-
du a situace se ani po zaslání písemné 
upomínky nezlepší, nezbývá nic jiného 
než takového hříšníka vystěhovat. S již 
vzniklými dluhy se pak vypořádává ko-
legyně JUDr. Javůrková z finančního 
odboru, která využívá veškeré možné 
nástroje, aby zajistila jejich návrat do 
městského rozpočtu.“

Jan Uher

Neuhrazené pohledávky za bytové a nebytové prostory jsou pro každé 
město problém, se kterým se snaží bojovat. Není to jednoduché a ně-
které staré pohledávky už ani není na kom vymáhat. Velké Meziříčí je 
však v úsilí snižování dluhu dlouhodobě úspěšné.

 SNIŽOVAT POHLEDÁVKY SE MĚSTU DAŘÍ

ZPRÁVY
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Jan Uher

Právě o tom byl seminář pro aktivní občany, 
který se pod taktovkou Hnutí Brontosaurus 
konal na Ostrůvku v ekocentru Chaloupky. 
Tím, kdo předával své zkušenosti, znalosti 
a nadšení, byl ovšem místní sadař Jan Ouleh-
la. O zázemí včetně jídla se postarali organi-
zátoři společně s Chaloupkami, účastníkům 
stačil zápisník, tužka a chuť pomoci krajině.

Během dne se účastníci dozvěděli, jak 
vysazovat dřeviny, aby z nich mohly vyrůst 
opravdu dlouhověké stromy. Po vysazení 
stromu však práce nekončí. Zvláště v su-
chých létech je třeba se o stromy starat 
a pomoci jim zdárně překonat počáteční ob-
dobí na novém stanovišti.

Obsahem semináře však byly i takové 
dovednosti, jako je výběr té správné odrůdy 
pro dané místo, nebo návod, jak se domluvit 
s vlastníkem pozemku.

„Bylo to skvělé,“ svěřil se nám jeden 
z účastníků. „Nebyla to frontální nalejvárna, 
ale diskuse, kdy s námi Jan Oulehla probral 
postupy, které se jemu osvědčily.“ Zapojení 
dalších smyslů zajistily čtyři staré odrůdy 
jablek ze sadařova sadu.

Jan Oulehla je fanda starých odrůd, které 
už léta mizí z krajiny i ze zahrad. Chápe je-
jich význam a snaží se své nadšení předávat 
dál. Staré stromy do krajiny patří jako kra-
jinotvorný prvek a součást historie našich 
širších domovů i jako přirozený úkryt mnoha 
živočichů. Bez nich by naše krajina ztrati-
la nejen svoji historii, ale z velké části také 
schopnost bránit se přicházející klimatické 
změně. Účastníci se dozvěděli, co je třeba 
udělat pro to, aby vzrostlé stromy mohly 
přirozeně zestárnout.

ZELEŇ V KRAJINĚ 
POTŘEBUJE NAŠI 
POMOC

OVESNIČKA, PISTULKA A CVIRGLA… 
Ve Lhotkách se krásně zelenají nové 
stromy, které dobrovolníci vysadili 
v půli dubna letošního roku. Podél 
silnice teď roste javorové stromořa-
dí a přibyly i staré odrůdy ovocných 
stromů.

„K výsadbě stromů ve Lhotkách se sešly víc než tři desítky místních obyvatel – 
starších, mladších i dětí,“ popisuje Jan Oulehla, předseda komise pro místní 
správu, zároveň zkušený sadař a iniciátor záchrany starých odrůd. „Komunitní 
výsadby nejsou jen o samotném sázení stromů, ale především o setkávání lidí 
a společné péči o veřejný prostor. Ve stejném duchu bychom se chtěli o stromy 
starat v dalších letech a společně sklízet jejich plody,“ dodává Oulehla.

Dobrovolníci vysadili podél silnice z Kúsek do Lhotek stromořadí devíti již po-
měrně vzrostlých javorů. Jednotlivé sazenice o výšce 3,5 metru vážily několik 
desítek kilogramů. Krom stromořadí ve vsi přibyly ještě slivoně a hrušně. Právě 
výsadbou starých odrůd ovocných stromů lidé navázali na tradici a dílo svých 
předků.

Ve Lhotkách se ovocným stromům historicky dařilo, a to nejen díky vhodným 
klimatickým a půdním podmínkám. V polovině 20. století tu bylo založeno ovoc-
nářské družstvo a pozůstatky výsadeb z té doby lze v okolní krajině pozorovat 
dodnes. „Tady ve Lhotkách rostou stromy jak divé. Do Radslavic kamenem do-
hodíte a nemají tam nic,“ říká Oldřich Hubl, který sám léta hospodařil a o stromy 
se staral. „Pořád jsou tu ještě dvě tři staré jabloně odrůdy Matčino, na zahradě 
mám hrušeň Charneuskou, taky jsem měl Krvavku. A těch ořešáků co kolem je.“

I na pozemku u Podsedků stále rostou původní hrušně. „Jsou víc než šedesát 
let staré. Moc dobrá je máslovka, tu zavařujeme. Široko daleko už nikde taková 
není, tu by stálo za to zachránit,“ zmiňuje Jindřiška Podsedková.

Komunitní výsadbě ve Lhotkách po-

mohla podpora z grantovému programu 

Nadace Partnerství a spolufinancování 

Státním fondem životního prostředí 

ČR, individuálními dárci veřejné sbírky 

a partnery iniciativy Sázíme budoucnost.

Martina Strnadová

DOBROVOLNÍCI VE LHOTKÁCH 
VYSADILI HRUŠNĚ PO PŘEDCÍCH

Starých stromů už zůstalo jen pomálu, a to i v zahradách a záhumencích. 
Velké hrušně i další stromy postupně stárly, chřadly a odcházely. „Někde 
prastaré hrušně ustoupily nové výstavbě domů či musely být pokáceny, 
neboť byly na hranici své životnosti. A my se je teď snažíme do naší vesni-
ce i krajiny vrátit nazpět. A to právě takové odrůdy, které si starší sousedé 
ještě dobře pamatují pod lidovými názvy jako ovesnička, pistulka, škare-
dá dobrá nebo cvirgla,“ vyjmenovává Jan Oulehla s tím, že vesnice je teď 
díky komunitní výsadbě bohatší o tři pro Lhotky typické odrůdy hrušní 
popisované pamětníky. Jsou to Nagevicova s malými žlutozelenými plody, 
jež dozrávají v létě, Krvavka letní, která plodí hrušky s překvapivě rudou 
barvou dužniny, a Solnohradka s plody cibulovitého tvaru.

Lhotečtí dobrovolníci věří, že si jejich krásu i chutné plody budou užívat 
nejen oni, ale i příští generace. Životnost hrušní na bujné podnoži totiž 
může být i přes sto let.

„Pořád jsou tu ještě dvě tři 
staré jabloně odrůdy Matčino, 
na zahradě mám hrušeň 
Charneuskou, taky jsem měl 
Krvavku. A těch ořešáků co 
kolem je.“ 

Oldřich Hubl 

Foto na titulní straně: Jindřiška Podsedková 
s Janem Oulehlou mapují pozůstatky sta-
rých odrůd ovocných stromů ve Lhotkách.
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Jan Uher

Právě o tom byl seminář pro aktivní občany, 
který se pod taktovkou Hnutí Brontosaurus 
konal na Ostrůvku v ekocentru Chaloupky. 
Tím, kdo předával své zkušenosti, znalosti 
a nadšení, byl ovšem místní sadař Jan Ouleh-
la. O zázemí včetně jídla se postarali organi-
zátoři společně s Chaloupkami, účastníkům 
stačil zápisník, tužka a chuť pomoci krajině.

Během dne se účastníci dozvěděli, jak 
vysazovat dřeviny, aby z nich mohly vyrůst 
opravdu dlouhověké stromy. Po vysazení 
stromu však práce nekončí. Zvláště v su-
chých létech je třeba se o stromy starat 
a pomoci jim zdárně překonat počáteční ob-
dobí na novém stanovišti.

Obsahem semináře však byly i takové 
dovednosti, jako je výběr té správné odrůdy 
pro dané místo, nebo návod, jak se domluvit 
s vlastníkem pozemku.

„Bylo to skvělé,“ svěřil se nám jeden 
z účastníků. „Nebyla to frontální nalejvárna, 
ale diskuse, kdy s námi Jan Oulehla probral 
postupy, které se jemu osvědčily.“ Zapojení 
dalších smyslů zajistily čtyři staré odrůdy 
jablek ze sadařova sadu.

Jan Oulehla je fanda starých odrůd, které 
už léta mizí z krajiny i ze zahrad. Chápe je-
jich význam a snaží se své nadšení předávat 
dál. Staré stromy do krajiny patří jako kra-
jinotvorný prvek a součást historie našich 
širších domovů i jako přirozený úkryt mnoha 
živočichů. Bez nich by naše krajina ztrati-
la nejen svoji historii, ale z velké části také 
schopnost bránit se přicházející klimatické 
změně. Účastníci se dozvěděli, co je třeba 
udělat pro to, aby vzrostlé stromy mohly 
přirozeně zestárnout.

ZELEŇ V KRAJINĚ 
POTŘEBUJE NAŠI 
POMOC

OVESNIČKA, PISTULKA A CVIRGLA… 
Ve Lhotkách se krásně zelenají nové 
stromy, které dobrovolníci vysadili 
v půli dubna letošního roku. Podél 
silnice teď roste javorové stromořa-
dí a přibyly i staré odrůdy ovocných 
stromů.

„K výsadbě stromů ve Lhotkách se sešly víc než tři desítky místních obyvatel – 
starších, mladších i dětí,“ popisuje Jan Oulehla, předseda komise pro místní 
správu, zároveň zkušený sadař a iniciátor záchrany starých odrůd. „Komunitní 
výsadby nejsou jen o samotném sázení stromů, ale především o setkávání lidí 
a společné péči o veřejný prostor. Ve stejném duchu bychom se chtěli o stromy 
starat v dalších letech a společně sklízet jejich plody,“ dodává Oulehla.

Dobrovolníci vysadili podél silnice z Kúsek do Lhotek stromořadí devíti již po-
měrně vzrostlých javorů. Jednotlivé sazenice o výšce 3,5 metru vážily několik 
desítek kilogramů. Krom stromořadí ve vsi přibyly ještě slivoně a hrušně. Právě 
výsadbou starých odrůd ovocných stromů lidé navázali na tradici a dílo svých 
předků.

Ve Lhotkách se ovocným stromům historicky dařilo, a to nejen díky vhodným 
klimatickým a půdním podmínkám. V polovině 20. století tu bylo založeno ovoc-
nářské družstvo a pozůstatky výsadeb z té doby lze v okolní krajině pozorovat 
dodnes. „Tady ve Lhotkách rostou stromy jak divé. Do Radslavic kamenem do-
hodíte a nemají tam nic,“ říká Oldřich Hubl, který sám léta hospodařil a o stromy 
se staral. „Pořád jsou tu ještě dvě tři staré jabloně odrůdy Matčino, na zahradě 
mám hrušeň Charneuskou, taky jsem měl Krvavku. A těch ořešáků co kolem je.“

I na pozemku u Podsedků stále rostou původní hrušně. „Jsou víc než šedesát 
let staré. Moc dobrá je máslovka, tu zavařujeme. Široko daleko už nikde taková 
není, tu by stálo za to zachránit,“ zmiňuje Jindřiška Podsedková.

Komunitní výsadbě ve Lhotkách po-

mohla podpora z grantovému programu 

Nadace Partnerství a spolufinancování 

Státním fondem životního prostředí 

ČR, individuálními dárci veřejné sbírky 

a partnery iniciativy Sázíme budoucnost.

Martina Strnadová

DOBROVOLNÍCI VE LHOTKÁCH 
VYSADILI HRUŠNĚ PO PŘEDCÍCH

Starých stromů už zůstalo jen pomálu, a to i v zahradách a záhumencích. 
Velké hrušně i další stromy postupně stárly, chřadly a odcházely. „Někde 
prastaré hrušně ustoupily nové výstavbě domů či musely být pokáceny, 
neboť byly na hranici své životnosti. A my se je teď snažíme do naší vesni-
ce i krajiny vrátit nazpět. A to právě takové odrůdy, které si starší sousedé 
ještě dobře pamatují pod lidovými názvy jako ovesnička, pistulka, škare-
dá dobrá nebo cvirgla,“ vyjmenovává Jan Oulehla s tím, že vesnice je teď 
díky komunitní výsadbě bohatší o tři pro Lhotky typické odrůdy hrušní 
popisované pamětníky. Jsou to Nagevicova s malými žlutozelenými plody, 
jež dozrávají v létě, Krvavka letní, která plodí hrušky s překvapivě rudou 
barvou dužniny, a Solnohradka s plody cibulovitého tvaru.

Lhotečtí dobrovolníci věří, že si jejich krásu i chutné plody budou užívat 
nejen oni, ale i příští generace. Životnost hrušní na bujné podnoži totiž 
může být i přes sto let.

„Pořád jsou tu ještě dvě tři 
staré jabloně odrůdy Matčino, 
na zahradě mám hrušeň 
Charneuskou, taky jsem měl 
Krvavku. A těch ořešáků co 
kolem je.“ 

Oldřich Hubl 

Foto na titulní straně: Jindřiška Podsedková 
s Janem Oulehlou mapují pozůstatky sta-
rých odrůd ovocných stromů ve Lhotkách.
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Pouť si dnes nejčastěji spojujeme s kolotoči a zábavními atrakcemi. Původně 
ale souvisí s posvěcením kostela, do kterého se putovalo na nějakou slavnost.

Tradice našich kostelů je velmi stará. Sahá do 1. století. Kostely vznikaly 
hlavně proto, aby se v nich mohla sloužit mše svatá, později také křest, svat-
ba, pohřeb a podobně. Mše svatá je obřad, jehož původ sahá až k samotnému 
Pánu Ježíši. Má dnes tedy tradici téměř 2000 let. Jejím hlavním smyslem je 
příležitost setkat se zblízka s Pánem Ježíšem a obnovit v sobě pocit, že můj 
život má smysl, že nejsem na světě sám, že je možné znovu začít, když se něco 
pokazí a že má cenu dělat dobro, i když to bývá někdy enormně náročné. Tomu 
odpovídá i obřad mše svaté, která má dvě části: v první lidé naslouchají Božímu 
slovu a v té druhé se setkávají s živým Ježíšem ve svatém přijímání a ve spo-
lečenství. Mši svatou může sloužit jedině biskup nebo kněz. Slavit se může jak 
skromně, to trvá kolem půl hodinky, tak slavnostně. To pak může, když zazní 
slavnostní hudba a zpěv, vzít i přes dvě hodiny.

Tradice kostelů má předěl v roce 313. Do té doby byli totiž křesťané dost 
krutě pronásledovaní. Tehdejší vládcové Evropy po nich pátrali a nechali po-
pravovat jen kvůli jejich víře. Přesto křesťanů paradoxně přibývalo, i když se 
mše svaté musely sloužit většinou tajně. Až císař Konstantin Veliký dal církvi 
svobodu. Jedním z prvních projevů svobody byla stavba kostelů a legální křes-
ťanský život. Stavba začala nejčastěji tím, že zapadlý hrob některého z mu-
čedníků s úctou přenesli na důstojné místo a nad ním postavili oltář a kostel. 
Po tomto svatém pak dostal jméno nejen kostel, ale také místní farnost. Far-
nost je taková buňka církve, většinou křesťané, kteří se scházívají v jednom 
kostele. Proto v mnoha jazycích se dodnes drží stejný název pro kostel i cír-
kev (angličtina, němčina, francouzština, polština a další to tak mají). Pokud byl 
kostel zasvěcený Panně Marii nebo třeba andělům, kteří hrob nemají, postavili 
jej nad hrobem neznámého mučedníka.

Když kostelů přibývalo i ve větších vzdálenostech od Říma, pak se při za-
ložení kostela nepřenášel celý světcův hrob, ale odborně oddělená část jeho 
kosti, uložená v zapečetěné schránce. A ta se při obřadu posvěcení kostela 
uložila do oltáře. Posvěcení kostela se pochopitelně oslavilo nejen mší svatou 
s biskupem, který jediný má právo jej takto uvést do provozu, ale následně 
také zvaním hostů, pohoštěním a zábavou. Později, pod vlivem ateismu, se 
mše zakazovaly nebo komplikovaly a z „posvěcení“ se stalo „posvícení“, spoje-
né spíš už jen se zábavou. Z kostela zbylo nanejvýš jen datum oslav a mše sva-
tá pro zájemce, mimo hlavní program. Posvícení bylo samozřejmě lákadlem 
i pro okolní obce, a tak se na ně scházeli návštěvníci ze všech stran. Povětšinou 
přišli pěšky, a proto to byli poutníci, kteří šli na „pouť“. Tím došlo ke spojení 
posvícení (pro domácí) a pouti (pro přespolní) a oboje je dodnes pro mnoho 
lidí spojeno spíš se zábavou a atrakcemi, než s kostelem, jak to bylo původně.

Ne vždy se posvěcení kostela konalo v den svátku místního patrona. Jména 
v kalendáři během roku jsou totiž většinou úmrtní dny svatých, kteří v tyto 
dny zemřeli nebo jejich hrob byl uctěn a obnoven. Až komunisté tato jména 
z ideových důvodů přeházeli a často i nahradili. Proto je v tom někdy zmatek, 
kdo má vlastně kdy svátek. Originální termíny svátků svatých lze dnes najít už 
jen v křesťanských kalendářích a ty zase čerpají z vatikánských evidencí, které 
zahrnují všechny známé svaté a jejich skutečné jmeniny, i když do kalendáře 
se z nich pak dostane jen výběr. Jen poznámka: Dnes často rodiče pro své děti 
vybírají moderní jména, která už na tuto tradici neberou ohled, ale pokud chtějí 
své děti nechat pokřtít, musejí jim vybrat ještě jméno po skutečném svatém 
člověku.

Velké Meziříčí patří mezi ty farnosti, kde se slaví svátek patrona svatého 
Mikuláše jindy, než slavnost posvěcení kostela. Přesné datum posvěcení na-
šeho kostela není jednoduché určit, protože byl několikrát v dějinách využí-
vaný mimo původní účel. A takový kostel musí být vysvěcený pokaždé znovu. 
Tradičně si je ovšem připomínáme o letní pouti, zatímco ta zimní se váže na 
jmeniny našeho patrona, svatého biskupa Mikuláše. Také na tuto slavnost se 
dá putovat a i ona bývá příležitostí k oslavě jak pro farnost, tak pro město.

POUŤ NEBO POSVÍCENÍ?

Jiří Kaňa, 
farář velkomeziříčské farnosti

Patron velkomeziříčského kostela sv. Mikuláš má svátek 6. 12. , což je pro 
putování poněkud nevhodná doba. V minulosti v tuto dobu probíhal jeden 
z pěti výročních trhů, který trval celý týden kolem svátku sv. Mikuláše. 
Jisté „putování“ to tedy bylo, i když více než za duchovními hodnotami 
lidé směřovali za předměty praktickými.

V období barokní zbožnosti v 17. a 18. století se pořádala slavnost-
ní procesí při různých příležitostech – Boží Tělo, dušičky apod. Z města 
(i okolí) se putovalo do Mariazell (od roku 1660), do Jaroměřic (1719) nebo 
k P. Marii Vranovské (od 1722). V březnu 1720 vzniklo ve Velkém Meziříčí 
Bratrstvo Nejsvětějších jmen Ježíš, Maria, Anna. To mělo svůj vlastní oltář 
sv. Anny (je v kostele dodnes) a na svátek sv. Anny (26. 7.) se konalo procesí, 
ve kterém byly neseny sochy. Putovala sem i procesí z okolních farností, 
protože poutníci věřili, že účastí na bohoslužbě u tohoto oltáře vysvobodí 
duše z očistce. Proto se v den slavnosti muselo sloužit více mší. Můžeme 
tedy říci, že pouť se v té době konala i na sv. Annu. V roce 1783 císař Josef II. 
náboženská bratrstva zrušil a tato slavnost tím asi skončila.

Od znovuvysvěcení kostela na sv. Jana Křtitele (24. 6.) v roce 1679 se 
konala procesí také v červnu na připomenutí této události. Postupně i toto 
datum upadlo v zapomenutí.

Pro velkomeziříčské obyvatele byla důležitější pouť do Netína (původně 
2. 7. , v současnosti kolem Nanebevzetí P. Marie, 15. 8.). Ta měla být podě-
kováním za záchranu města před morovou nákazou v letech 1713–1715. 
V písemných materiálech je doložena v roce 1738, dle ústní tradice se na 
ni chodí již od roku 1714. Tehdy se meziříčští obyvatelé zavázali, že budou 
do Netína každoročně putovat. Poslední nakažený morem zemřel cestou, 
a tím epidemie skončila. Tradice této pouti se dodržovala i ve druhé polovi-
ně 20. století, i když tehdy na ni chodilo jen několik jednotlivců.

Nová tradice poutí přišla až s P. Janem Peňázem, který se stal velkome-
ziříčským farářem v roce 1990. V roce 1993 se poprvé v nové době konala 
ve městě pouť k výročí posvěcení farního kostela. Protože je svatojánská 
pouť i v Měříně a Velké Bíteši, bývá meziříčská pouť vždy v neděli před 
tímto svátkem.

POUTĚ V OBCÍCH VELKOMEZIŘÍČSKÉ FARNOSTI
V obcích příslušných do farnosti se často pouť držela ve stejnou dobu jako 
ve městě. Někde se datum řídilo podle zasvěcení kapličky, oblíbený byl 
svátek sv. Anny. Za P. Peňáze bylo zavedeno slavení pouti v každé obci. 
Kde nebyl dosud daný termín, byl určen. Někde byla přidána pouť druhá. 
V lednu 1997 se na faře konalo setkání starostů obcí z farnosti, kde každý 
dostal dekret, jímž biskup vyhlašuje patrona obce. Poutě se konají v ne-
děli kolem příslušného svátku, pokud jde o druhou pouť, může být během 
týdne.
Baliny – sv. Bartoloměj (24. 8.)
Lavičky – sv. Zdislava (30. 5.), sv. Anna (26. 7.)
Martinice – sv. Martin (11. 11.)
Oslavice – Boží Milosrdenství (2. neděle velikonoční), sv. Anna (26. 7.)
Osové – sv. Anna (26. 7.)
Petráveč – sv. Petr a Pavel (29. 6.)
Vídeň – sv. Anna (26. 7.), sv. Rodina (26. 12.)

MÍSTNÍ ČÁSTI VELKÉHO MEZIŘÍČÍ:
Dolní Radslavice – sv. Ladislav (27. 6.)
Hrbov – sv. Václav (28. 9.), v 90. letech sv. Izidor (4. 4.)
Kúsky – sv. Anna (26. 7.)
Lhotky – sv. Anna (26. 7.), sv. Václav (28. 9.)
Mostiště – sv. Marek (25. 4.), sv. Prokop (4. 7.)
Olší nad Oslavou – sv. Jan Nepomucký (16. 5.) – farnost Netín
Svařenov – sv. Jan Nepomucký (16. 5.) – farnost Netín

POUŤ V NAŠEM MĚSTĚ

Marie Ripperová

MĚSTSKÁ POUŤ 2023

Duchovní program
Děkovné mše svaté s prosbou o požehnání 
městu a okolním obcím
Sobota 17. června
9:00–12:00 otevřený kostel s průvodcem 
13:00–18:00  otevřený kostel s průvodcem
18:00  mše svatá

Neděle 18. června
7:30  mše svatá (zpívá chrámový sbor)

9:00  mše svatá (zpívá chrámový sbor)

10:30  mše svatá (zpívá schola)

18:00  mše svatá
19:00  modlitba chval
13:00–18:00  otevřený kostel
www.farnostvm.cz

POUŤOVÉ SLAVNOSTI 
NA NÁMĚSTÍ

Pátek 16. června
19:00  pouťová zábava Accort

Sobota 17. června 
19:00–20:30  We are Domi
21:00–22:30  Poletíme?
23:00–00:30  Toot Ensemble

Neděle 18. června
14:00–15:30  Švejk Music
16:00–17:30  Veseláci
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Pouť si dnes nejčastěji spojujeme s kolotoči a zábavními atrakcemi. Původně 
ale souvisí s posvěcením kostela, do kterého se putovalo na nějakou slavnost.

Tradice našich kostelů je velmi stará. Sahá do 1. století. Kostely vznikaly 
hlavně proto, aby se v nich mohla sloužit mše svatá, později také křest, svat-
ba, pohřeb a podobně. Mše svatá je obřad, jehož původ sahá až k samotnému 
Pánu Ježíši. Má dnes tedy tradici téměř 2000 let. Jejím hlavním smyslem je 
příležitost setkat se zblízka s Pánem Ježíšem a obnovit v sobě pocit, že můj 
život má smysl, že nejsem na světě sám, že je možné znovu začít, když se něco 
pokazí a že má cenu dělat dobro, i když to bývá někdy enormně náročné. Tomu 
odpovídá i obřad mše svaté, která má dvě části: v první lidé naslouchají Božímu 
slovu a v té druhé se setkávají s živým Ježíšem ve svatém přijímání a ve spo-
lečenství. Mši svatou může sloužit jedině biskup nebo kněz. Slavit se může jak 
skromně, to trvá kolem půl hodinky, tak slavnostně. To pak může, když zazní 
slavnostní hudba a zpěv, vzít i přes dvě hodiny.

Tradice kostelů má předěl v roce 313. Do té doby byli totiž křesťané dost 
krutě pronásledovaní. Tehdejší vládcové Evropy po nich pátrali a nechali po-
pravovat jen kvůli jejich víře. Přesto křesťanů paradoxně přibývalo, i když se 
mše svaté musely sloužit většinou tajně. Až císař Konstantin Veliký dal církvi 
svobodu. Jedním z prvních projevů svobody byla stavba kostelů a legální křes-
ťanský život. Stavba začala nejčastěji tím, že zapadlý hrob některého z mu-
čedníků s úctou přenesli na důstojné místo a nad ním postavili oltář a kostel. 
Po tomto svatém pak dostal jméno nejen kostel, ale také místní farnost. Far-
nost je taková buňka církve, většinou křesťané, kteří se scházívají v jednom 
kostele. Proto v mnoha jazycích se dodnes drží stejný název pro kostel i cír-
kev (angličtina, němčina, francouzština, polština a další to tak mají). Pokud byl 
kostel zasvěcený Panně Marii nebo třeba andělům, kteří hrob nemají, postavili 
jej nad hrobem neznámého mučedníka.

Když kostelů přibývalo i ve větších vzdálenostech od Říma, pak se při za-
ložení kostela nepřenášel celý světcův hrob, ale odborně oddělená část jeho 
kosti, uložená v zapečetěné schránce. A ta se při obřadu posvěcení kostela 
uložila do oltáře. Posvěcení kostela se pochopitelně oslavilo nejen mší svatou 
s biskupem, který jediný má právo jej takto uvést do provozu, ale následně 
také zvaním hostů, pohoštěním a zábavou. Později, pod vlivem ateismu, se 
mše zakazovaly nebo komplikovaly a z „posvěcení“ se stalo „posvícení“, spoje-
né spíš už jen se zábavou. Z kostela zbylo nanejvýš jen datum oslav a mše sva-
tá pro zájemce, mimo hlavní program. Posvícení bylo samozřejmě lákadlem 
i pro okolní obce, a tak se na ně scházeli návštěvníci ze všech stran. Povětšinou 
přišli pěšky, a proto to byli poutníci, kteří šli na „pouť“. Tím došlo ke spojení 
posvícení (pro domácí) a pouti (pro přespolní) a oboje je dodnes pro mnoho 
lidí spojeno spíš se zábavou a atrakcemi, než s kostelem, jak to bylo původně.

Ne vždy se posvěcení kostela konalo v den svátku místního patrona. Jména 
v kalendáři během roku jsou totiž většinou úmrtní dny svatých, kteří v tyto 
dny zemřeli nebo jejich hrob byl uctěn a obnoven. Až komunisté tato jména 
z ideových důvodů přeházeli a často i nahradili. Proto je v tom někdy zmatek, 
kdo má vlastně kdy svátek. Originální termíny svátků svatých lze dnes najít už 
jen v křesťanských kalendářích a ty zase čerpají z vatikánských evidencí, které 
zahrnují všechny známé svaté a jejich skutečné jmeniny, i když do kalendáře 
se z nich pak dostane jen výběr. Jen poznámka: Dnes často rodiče pro své děti 
vybírají moderní jména, která už na tuto tradici neberou ohled, ale pokud chtějí 
své děti nechat pokřtít, musejí jim vybrat ještě jméno po skutečném svatém 
člověku.

Velké Meziříčí patří mezi ty farnosti, kde se slaví svátek patrona svatého 
Mikuláše jindy, než slavnost posvěcení kostela. Přesné datum posvěcení na-
šeho kostela není jednoduché určit, protože byl několikrát v dějinách využí-
vaný mimo původní účel. A takový kostel musí být vysvěcený pokaždé znovu. 
Tradičně si je ovšem připomínáme o letní pouti, zatímco ta zimní se váže na 
jmeniny našeho patrona, svatého biskupa Mikuláše. Také na tuto slavnost se 
dá putovat a i ona bývá příležitostí k oslavě jak pro farnost, tak pro město.

POUŤ NEBO POSVÍCENÍ?

Jiří Kaňa, 
farář velkomeziříčské farnosti

Patron velkomeziříčského kostela sv. Mikuláš má svátek 6. 12. , což je pro 
putování poněkud nevhodná doba. V minulosti v tuto dobu probíhal jeden 
z pěti výročních trhů, který trval celý týden kolem svátku sv. Mikuláše. 
Jisté „putování“ to tedy bylo, i když více než za duchovními hodnotami 
lidé směřovali za předměty praktickými.

V období barokní zbožnosti v 17. a 18. století se pořádala slavnost-
ní procesí při různých příležitostech – Boží Tělo, dušičky apod. Z města 
(i okolí) se putovalo do Mariazell (od roku 1660), do Jaroměřic (1719) nebo 
k P. Marii Vranovské (od 1722). V březnu 1720 vzniklo ve Velkém Meziříčí 
Bratrstvo Nejsvětějších jmen Ježíš, Maria, Anna. To mělo svůj vlastní oltář 
sv. Anny (je v kostele dodnes) a na svátek sv. Anny (26. 7.) se konalo procesí, 
ve kterém byly neseny sochy. Putovala sem i procesí z okolních farností, 
protože poutníci věřili, že účastí na bohoslužbě u tohoto oltáře vysvobodí 
duše z očistce. Proto se v den slavnosti muselo sloužit více mší. Můžeme 
tedy říci, že pouť se v té době konala i na sv. Annu. V roce 1783 císař Josef II. 
náboženská bratrstva zrušil a tato slavnost tím asi skončila.

Od znovuvysvěcení kostela na sv. Jana Křtitele (24. 6.) v roce 1679 se 
konala procesí také v červnu na připomenutí této události. Postupně i toto 
datum upadlo v zapomenutí.

Pro velkomeziříčské obyvatele byla důležitější pouť do Netína (původně 
2. 7. , v současnosti kolem Nanebevzetí P. Marie, 15. 8.). Ta měla být podě-
kováním za záchranu města před morovou nákazou v letech 1713–1715. 
V písemných materiálech je doložena v roce 1738, dle ústní tradice se na 
ni chodí již od roku 1714. Tehdy se meziříčští obyvatelé zavázali, že budou 
do Netína každoročně putovat. Poslední nakažený morem zemřel cestou, 
a tím epidemie skončila. Tradice této pouti se dodržovala i ve druhé polovi-
ně 20. století, i když tehdy na ni chodilo jen několik jednotlivců.

Nová tradice poutí přišla až s P. Janem Peňázem, který se stal velkome-
ziříčským farářem v roce 1990. V roce 1993 se poprvé v nové době konala 
ve městě pouť k výročí posvěcení farního kostela. Protože je svatojánská 
pouť i v Měříně a Velké Bíteši, bývá meziříčská pouť vždy v neděli před 
tímto svátkem.

POUTĚ V OBCÍCH VELKOMEZIŘÍČSKÉ FARNOSTI
V obcích příslušných do farnosti se často pouť držela ve stejnou dobu jako 
ve městě. Někde se datum řídilo podle zasvěcení kapličky, oblíbený byl 
svátek sv. Anny. Za P. Peňáze bylo zavedeno slavení pouti v každé obci. 
Kde nebyl dosud daný termín, byl určen. Někde byla přidána pouť druhá. 
V lednu 1997 se na faře konalo setkání starostů obcí z farnosti, kde každý 
dostal dekret, jímž biskup vyhlašuje patrona obce. Poutě se konají v ne-
děli kolem příslušného svátku, pokud jde o druhou pouť, může být během 
týdne.
Baliny – sv. Bartoloměj (24. 8.)
Lavičky – sv. Zdislava (30. 5.), sv. Anna (26. 7.)
Martinice – sv. Martin (11. 11.)
Oslavice – Boží Milosrdenství (2. neděle velikonoční), sv. Anna (26. 7.)
Osové – sv. Anna (26. 7.)
Petráveč – sv. Petr a Pavel (29. 6.)
Vídeň – sv. Anna (26. 7.), sv. Rodina (26. 12.)

MÍSTNÍ ČÁSTI VELKÉHO MEZIŘÍČÍ:
Dolní Radslavice – sv. Ladislav (27. 6.)
Hrbov – sv. Václav (28. 9.), v 90. letech sv. Izidor (4. 4.)
Kúsky – sv. Anna (26. 7.)
Lhotky – sv. Anna (26. 7.), sv. Václav (28. 9.)
Mostiště – sv. Marek (25. 4.), sv. Prokop (4. 7.)
Olší nad Oslavou – sv. Jan Nepomucký (16. 5.) – farnost Netín
Svařenov – sv. Jan Nepomucký (16. 5.) – farnost Netín

POUŤ V NAŠEM MĚSTĚ

Marie Ripperová

MĚSTSKÁ POUŤ 2023

Duchovní program
Děkovné mše svaté s prosbou o požehnání 
městu a okolním obcím
Sobota 17. června
9:00–12:00 otevřený kostel s průvodcem 
13:00–18:00  otevřený kostel s průvodcem
18:00  mše svatá

Neděle 18. června
7:30  mše svatá (zpívá chrámový sbor)

9:00  mše svatá (zpívá chrámový sbor)

10:30  mše svatá (zpívá schola)

18:00  mše svatá
19:00  modlitba chval
13:00–18:00  otevřený kostel
www.farnostvm.cz

POUŤOVÉ SLAVNOSTI 
NA NÁMĚSTÍ

Pátek 16. června
19:00  pouťová zábava Accort

Sobota 17. června 
19:00–20:30  We are Domi
21:00–22:30  Poletíme?
23:00–00:30  Toot Ensemble

Neděle 18. června
14:00–15:30  Švejk Music
16:00–17:30  Veseláci
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Činnost zásahové jednotky a celého 
Sboru dobrovolných hasičů Velké Me-
ziříčí, techniku i stav budovy hasičské 
zbrojnice představil radním staros-
ta SDH Stanislav Kratochvíl ve středu 
10. května. Vysvětlil rozdíly v práci i fi-
nancování sboru dobrovolných hasičů 
a jejich profesionálních kolegů z hasič-
ského záchranného sboru, které si mno-
zí pletou, nebo je vůbec nerozlišují. Ve 
Velkém Meziříčí možná i proto, že oba 
sbory sídlí v jedné budově Nad Gymná-
ziem. Nicméně to se časem změní, pro-
tože hasičský záchranný sbor by se měl 
v budoucnu přestěhovat na spojku mezi 
obchvatem a Třebíčskou ulicí, poblíž 
hřiště s umělým povrchem, kde by mělo 
vyrůst jejich nové zázemí. „Vyhlížíme 
okamžik přestěhování profesionálních 
hasičů a nabízí se otázka, zda jej nepo-

jmout jako příležitost k zamyšlení nad 
stavem hasičské zbrojnice. Společenská 
úloha dobrovolných hasičů je nezane-
dbatelná a prostory spolu s nimi hojně 
využívá i veřejnost,“ uvedl místostaros-
ta Martin Kaman při procházení budovy. 
Ne vše je totiž v nejlepším pořádku – 
opravy budou potřebovat okna, vlhký 
sklep i střecha. Nicméně není to nic, co 
by hasičům bránilo v činnosti.
Jedenadvacetičlenná zásahová jednotka 
SDH zvládla za loňský rok 47 zásahů, nej-
častěji u požárů, pak následuje technická 
pomoc, tedy odklízení stromů nebo třeba 
čerpání vody ze sklepů, a výjezdy k doprav-
ním nehodám. Počítají se i taktická cvičení. 
Šest poplachů bylo planých. „Chodíme nor-
málně do práce a přitom jsme na telefonu. 
V případě mimořádné události dostaneme 
zprávu z krajského informačního a operač-

ního střediska a do deseti minut musí naše 
družstvo vyjet k zásahu. V noci, když je klid, 
tak to stíháme i do 4–5 minut,“ informo-
val radu města zástupce velitele zásahové 
jednotky Pavel Kohout. Dobrovolné hasi-
če vozí k zásahům dvě Tatry CAS, dodáv-
ka, osobní auto. Využívají i další techniku. 

„Máme i speciální vysavač. Vzali jsme ho 
zrovna včera k požáru bytu ve Velké Bíteši, 
kde jsme po uhašení vysávali vodu. Je to 
výborný pomocník,“ pochvaluje si Stani-
slav Kratochvíl. „Skvělá je i naše cisterna 
na pitnou vodu, kterou vozíme kontejne-
rovým vozidlem. Hodí se nejen pro hasiče, 
ale i pro veřejnost při nějaké mimořádné 
příležitosti,“ doplnil ho Martin Šišpela, člen 
zásahové jednotky.

Sbor dobrovolných hasičů je neodmy-
slitelnou součástí společenského dění 
v obcích a městech. Nejinak ve Velkém 
Meziříčí, kde funguje již od roku 1871. 
Pořádá hasičský ples, soutěže v požár-
ním útoku, memoriály, dětský den, sta-
ví hranici na pálení čarodějnic. „Vyklízeli 
jsme před demolicí prostory starého do-
mova důchodců či třeba jatek,“ uzavírá 
Kratochvíl. Martina Strnadová

Do čtyř let by měla vyrůst nová záchranka ve Velkém Meziříčí. 
Informoval o tom hejtman Kraje Vysočina Vítězslav Schrek.

„Ve Velkém Meziříčí už záchranka působí, ale je v nájmu. Tam 
většinou nelze dělat dispoziční změny, nelze rozšiřovat pro-
story. S ohledem na současné moderní provozní požadavky 
záchranné služby je výstavba nových výjezdových stanic v ma-
jetku kraje ideální,“ uvedl hejtman.

Nové výjezdové stanoviště Zdravotnické záchranné služby 
Kraje Vysočina má vzniknout na pozemku, který kraji daruje měs-
to. „Ve Velkém Meziříčí kraj s městem jedná o darování pozemku 
v blízkosti sportovního areálu na Školní ulici,“ upřesňuje konkrétní 
lokace Karel Janoušek, radní Kraje Vysočina pro oblast majetku.

Krajští záchranáři tu plánují rozšířit tým na dvě výjezdové 
skupiny, objekt bude proto větší. -mars-

KRAJ PLÁNUJE POSTAVIT V MEZIŘÍČÍ NOVOU ZÁCHRANKU

Dobrovolní hasiči vyjíždějí k požárům i nehodám, pomáhají stavět proti-
povodňové stěny, odklízejí popadané stromy, pořádají akce pro veřejnost 
nebo třeba cvičí s dětmi a mládeží. S veškerou jejich činností, technikou 
i stavem budovy se seznámili radní při pracovní návštěvě hasičské zbroj-
nice.

ZPRÁVY

MEZIŘÍČŠTÍ DOBROVOLNÍ HASIČI
ZASAHUJÍ NEJČASTĚJI U POŽÁRŮ
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RADNÍ OBHLÉDLI PROBÍHAJÍCÍ STAVBY
Radní vyrazili na obhlídku staveb ve městě s cílem zjistit, jak pokročily. Ve středu 24. května navštívili Hliniště, 
zimní stadion i ulici Ve Vilách. Zavítali též do domu s pečovatelskou službou na Strmé a na hřbitov na Moráni.

Hliniště
Na Hliništích III, kde vzniká jedenadvacet nových stavebních 
pozemků, se zrovna konal kontrolní den. „Právě dokončujeme 
podklady komunikací a budeme pokračovat osazováním ob-
rubníků,“ informoval stavbyvedoucí firmy Aquasys Lubor Kuš-
ka. Pak už budou zbývat jenom povrchy ze zámkové dlažby a ve 
druhé půli prázdnin dojde na pokládku asfaltů.

Zimní stadion
Rekonstrukce zimního stadionu je ve fázi zemních prací, probí-
há hutnění podkladních vrstev. „Za zimním stadionem, od řeky, 
vznikne rozcvičovací plocha pro hokejisty,“ informoval radní Ja-
roslav Juda z hokejového klubu.

Ve Vilách
Rekonstrukce ulice Ve Vilách pokračuje nad křižovatkou s Kol-
mou, kde probíhají práce na kanalizaci. „Pod křižovatkou už 
jsou kanalizace i voda hotovy, teď budou následovat přípojky 
k jednotlivým domům,“ uvedl Jaroslav Hladík z oddělení inves-
torské činnosti a dodal, že Nad Sv. Josefem se aktuálně poklá-
dají komunikační sítě a veřejné osvětlení.

DPS Strmá
V domě s pečovatelskou službou na ulici Strmá se postupně 
uvolňují byty. Někteří obyvatelé se přestěhovali do nového 
bytového domu pro seniory v ulici U Světlé. „Časem tu bude 
volných šest bytových jednotek,“ informovala radní Magdalé-
na Kašparová z odboru správy majetku a bytů. „Uvolněné byty 
bychom mohli postupně převést pod městskou správu bytů 
a začít rekonstruovat,“ reagoval místostarosta Martin Kaman. 
Celý dům totiž prošel rekonstrukcí naposledy v roce 1985. Chy-
bí v něm výtah, a pro starší obyvatele tak není zrovna ideální. 
Opravené byty, které nejsou příliš velké, by se posléze mohly 
nabízet mladým, rozvedeným apod.

Martina Strnadová

Moráňský hřbitov
Celý areál hřbitova na Moráni je památkově chráněn. Národní 
památkový ústav chce nyní některé z významných pomníků 
vyhlásit jako samostatnou kulturní památku. „V roce 2015 pro-
šel hřbitov celkovou revitalizací, ale ta se netýkala jednotlivých 
pomníků. Město by je tedy mělo začít postupně jeden po dru-
hém opravovat,“ informovala radu města referentka památko-
vé péče Lucie Volfová, která ji seznámila se současným stavem 
pomníků přímo na místě. 

ZPRÁVY
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3. 5. 2023 v 16:45 hodin zaznamenali 
strážníci pohyb osob v prostoru uhel-
ných skladů u vlakového nádraží, kde 
dochází k masivnímu znečišťování po-
zemku, který není oplocen, je na něj 
volný přístup, a jehož majitel si na nepo-
řádek stěžoval. Osoby byly na místě po-
učeny a vyzvány, aby z pozemku odešly. 
Výzvě bylo s omluvou vyhověno.

9. 5. 2023 v 18:10 hodin byla požádána 
hlídka MP o součinnost s Policií ČR při 
otevření bytu z důvodu ohrožení života 
a zdraví v ulici Na Výsluní. Hlídka MP se 
neprodleně dostavila na místo, kde byl 
již synovec muže, o kterého byla obava, 
a Rychlá zdravotnická záchranná služba 
Kraje Vysočina (RZZS KV). Po otevření 
bytu byl uvnitř nalezený muž, který 
prodělal hypoglykemický záchvat (v dů-
sledku své choroby). MP a PČR provedla 
na místě neodkladné úkony a o pacien-
ta se postaral lékař RZZS KV.

15. 5. 2023 v 14:15 hodin zjistila hlíd-
ka MP pohyb osoby, která se nevrátila 
do zdravotnického zařízení, ze kterého 
měla vycházku, a je v péči odboru soci-
álních věcí MÚ VM. Neprodleně byla při-
volána pracovnice zmíněného odboru, 
která si muže převzala k dalším úkonům 
a aby se o něho postarala.

15. 5. 2023 v 18:00 hodin se dostavil na 
služebnu MP nálezce mobilního telefo-
nu, aby tento telefon odevzdal. Nález 
byl zadokumentován a předán na ztráty 
a nálezy MÚ VM.

Za uvedené období odhalila Městská 
policie Velké Meziříčí celkem 167 do-
pravních přestupků v katastru Velkého 
Meziříčí, které se týkaly zejména špat-
ného parkování, stání na silniční vege-
taci, porušení dopravního značení, jed-
nak svislého, ale rovněž vodorovného 
zákazu stání a zastavení. Dopravní pře-
stupky byly řešeny také v centru města 
spojené s porušením zóny zákazu stání 
a nezaplacením parkovacího poplatku.
Z městyse Křižanov bylo odhaleno za 
uvedené období celkem 678 dopravních 
přestupků, které se týkaly překročení 
nejvyšší povolené rychlosti. MP provádí 
úsekové měření rychlosti na základě ve-
řejnoprávní smlouvy mezi městem Velké 
Meziříčí a městysem Křižanov.

STRÁŽNÍCI 
INFORMUJÍ

V prosinci loňského roku jsme ve Velkomeziříčsku uvedli, že díky novelizaci zá-
kona č. 418/2021 Sb. získali celníci a policie nové oprávnění vyžadovat při kont-
role vozidla zaplacení dosud neuhrazené pravomocné pokuty uložené řidiči nebo 
provozovateli vozidla za dopravní delikty. Vymáhacím prostředkem mohou být 
i tzv. botičky nebo zadržení registrační značky. Rada města tehdy vyslovila sou-
hlas s tím, že v případech cizinců bude správce daně předávat nedoplatky na po-
kutách za dopravní delikty k vymáhání místně příslušnému celnímu úřadu.

Vymáhání těchto nedoplatků celní správou přináší své výsledky. Proto se rada 
města na svém posledním zasedání rozhodla rozšířit možnosti správce daně o pře-
dávání nedoplatků k vymáhání celní správě i vůči tuzemským dlužníkům. Předávat při 
splnění určitých podmínek přitom bude možné nejen pokuty uložené odborem do-
pravy, ale i například pokuty uložené strážníkem městské policie. Tyto pokuty se tak 
objeví v databázi nedoplatků Celní správy ČR. Pokud bude vymáhání celní správou 
úspěšné, 30 % z nedoplatku půjde do státního rozpočtu a zbylých 70 % do pokladny 
města. -jau-

Kostelní věž na Náměstí je opět otevřena. Domácí i turisté mají až do neděle 
10. září možnost se za jednotné vstupné 30 korun pokochat krásnými výhledy 
nejen na město, ale i blízké okolí. Když si vyčíhají pěkné počasí, rozhodně to stojí 
za to. Ale ani po cestě k oblakům se návštěvník nebude nudit. Ve věži je stálá 
expozice o městě, 3D model jeho centra a nová expozice o židovských spoluobča-
nech, po kterých zůstala jen tichá vzpomínka v Kamenech zmizelých. Po sestupu 
z věže můžete podle mapky navštívit místa, kde žili a odkud byli odvlečeni. -jau-

POUŤOVÉ TRHY
Pouťové trhy ve Svitu o víkendu 17. 
a 18. června nabídnou stánky s řeme-
slnými výrobky, například keramikou, 
dřevěným a proutěným zbožím, ko-
vářskými a dalšími rukodělnými výrob-
ky. Nebude chybět občerstvení, ovoce 
a zelenina, cukrovinky či třeba i živé 
dřeviny a květiny.

UZAVŘENÍ NÁMĚSTÍ
Kvůli programu pouťových slavností 
bude uzavřená spodní strana náměstí 
od pátku 16. června od 6 hodin do ne-
děle 18. června do 21 hodin. Komplet 
celé náměstí pak bude uzavřeno v době 
pouťové zábavy v pátek 16. června od 
18 do 2 hodin a pak kvůli koncertům 
v sobotu 17. června od 18 do 2 hodin.

NA NEPLATIČE PLATÍ CELNÍ ÚŘAD

ZA VYHLÍDKOU HURÁ NA VĚŽ

ZPRÁVY
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ZPRÁVY
OD HASIČŮ

V úterý 16. května 2023 po šestnácté 
hodině vyjela jednotka profesionálních 
hasičů ze stanice Velké Meziříčí k nehodě 
dvou osobních vozidel na 128. km dálnice 
D1 ve směru na Prahu. Při nehodě došlo 
ke zranění jednoho z řidičů. Hasiči poskyt-
li zraněnému muži předlékařskou pomoc 
a předali jej k dalšímu ošetření zdravotní-
kům. Následně provedli na havarovaných 
vozidlech protipožární opatření a místo 
události technicky zabezpečili.

V neděli 21. května 2023 po osmnácté ho-
dině zasahovala jednotka profesionálních 
hasičů ze stanice Velké Meziříčí u dopravní 
nehody osobního nebo nákladního vozidla 
na 148. km dálnice D1 ve směru na Pra-
hu. Při nehodě nikdo nebyl zraněn. Hasiči 
provedli na vozidle protipožární opatření 
a místo události technicky zabezpečili.

 npor. Jiří Doležal,
velitel stanice Velké Meziříčí

V pátek 5. května 2023 po třinácté hodině 
zasahovala jednotka profesionálních ha-
sičů ze stanice Velké Meziříčí u dopravní 
nehody dvou osobních vozidel na 128. km 
dálnice D1 ve směru na Prahu. Při nehodě 
došlo ke zranění řidiče jednoho z vozidel. 
Zraněný muž byl ošetřen a transporto-
ván leteckou záchrannou službou do ne-
mocnice. Hasiči provedli na havarovaných 
vozidlech protipožární opatření a místo 
události technicky zabezpečili.

Nehoda u Meziříčka

Střet dvou vozidel

Smyk při dešti

Jak je známo, letošní pouťové slavnosti se budou odehrávat na dvou místech od-
dělených řekou a frontou domů. Na náměstí bude prostor pro kulturu a setkávání 
a ve Svitu, čili neoficiálním parkovišti, budou kolotoče a další klasické pouťové 
atrakce. Koncepce, která zajistí vzájemné neomezování a nerušení se.

Starostliví občané se však ptají, jaká bude pouť na nezpevněném povrchu Svi-
tu? Odpověď je nasnadě. Pouťové atrakce se na podobných místech stavějí zcela 
běžně v mnoha obcích po celé republice. Povrch parkoviště bude srovnán podob-
ně, jako ho technické služby upravují průběžně během celého roku. Konkrétně 
nám to řekl jednatel technických služeb Jaroslav Mynář: „Povrch srovnáváme 
průměrně jednou za čtrnáct dní frézovanou drtí. Jiná technologie není možná 
vzhledem ke struktuře povrchu, podloží a možnostem TS. Jeden zásah vyjde na 
2.500 až 3.000 korun, což znamená okolo 80.000 korun na rok.“

Na lepší časy však přece jen svítá. „Připravujeme výběrové řízení na zhotovite-
le , který by se pustil do oprav komunikací ve Velkém Meziříčí. A mezi ty je zahrnutá 
i příjezdová cesta na parkoviště ve Svitu,“ popisuje nám aktuální stav Antonín Šilhavý, 
vedoucí Oddělení investorské činnosti. „Bude to jen jednoduchá úprava, která však 
alespoň v úseku příjezdové cesty uleví od permanentního zasypávání obnovujících 
se děr. Nezpevněný povrch necháme strhnout, vytvoříme vrstvu z frézované drtě 
a tuto vrstvu zpevníme asfaltovým nástřikem . Taková technologie však vyžaduje 
vyšší teploty, a proto musíme s opravami počkat na teplejší počasí. “

Prostor navíc není v majetku města, takže radikálnější řešení ani není možné. Vize 
pro využití tohoto pro město významného prostoru radnice zatím hledá. Jan Uher

SVITU SVÍTÁ NA LEPŠÍ ČASY

MOST MEZI OLŠÍM A NETÍNEM 
BUDE NA ČTYŘI MĚSÍCE UZAVŘEN
Od pondělí 5. června až do 10. října bude silnice č. III/35433-2 v Olší nad Oslavou 
v místě mostu uzavřena v rámci jeho opravy. Uzavírku dlouhou 65 m bude nutno 
objíždět po nařízené objížďce dlouhé 15 km.

Objížďka je vedená po místní komunikaci přes obce Závist, Lavičky, Stránecká 
Zhoř, Měřín a Netín. Uzavírka bude označena dopravním značením a zařízením 
i orientačními tabulemi. Celou situaci si můžete prohlédnout na přiložené mapě 
a situační fotografii na webu. -jau-

ZPRÁVY
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Velké Meziříčí je město s bohatou židov-
skou historií, která s určitostí sahá až do 
roku 1636. Židovská obec zde sice byla 
zlikvidována nacisty v roce 1942, ale za 
300 let své přítomnosti zde zanechala 
viditelné stopy. Kromě patrných částí ži-
dovské čtvrti je nejnápadnější nová sy-
nagoga, která tvoří nepřehlédnutelnou 
dominantu na dopravní tepně Novosa-
dy. Navzdory své nápadnosti však zatím 
důvod k návštěvě neposkytuje. Vedle ní, 
ale trochu skrytá, se krčí stará synago-
ga. Moc se o ní nemluví, ale uvnitř probí-
hají restaurátorské práce, které jí vracejí 
původní vznešenost.

V loňském roce proběhla již 2. etapa 
restaurování této synagogy, konkrétně 
obnovy ženské galerie. Po odstraně-
ní nepůvodních výmaleb restaurátoři 
omítku nejprve zpevnili a posléze obno-
vili v původní kráse. Stará synagoga byla 
postavena v roce 1695, ale malba iluziv-
ní architektury a nápisů byla provedena 
přibližně o sto let později.

Letos „starou dámu“ čeká restaurová-
ní sálu. Také z ní je již odstraněno vše ne-
původní a nyní se restaurátor Pavel Pro-

cházka pustí do obnovy. „Letošní oprava 
je další nutnou epizodou k tomu, aby sy-
nagoga byla připravena přijmout zvídavé 
návštěvníky. Pokud půjde vše dobře, bude 
to za dva až tři roky,“ prozradil architekt 
a památkář Jaroslav Klenovský.

Jaké bude definitivní využití této pa-
mátky, není dosud jasné. Architekt Kle-
novský by si dovedl představit, že by 
obě synagogy fungovaly dohromady. Při 

kulturním programu v nové synagoze by 
návštěvníci mohli „jen“ jako součást kul-
turního programu navštívit a pokochat 
se krásou té starší. Její výmalba bude 
odpovídat zhruba polovině 18. století. 
Z vnitřního vybavení se ale bohužel ne-
zachovalo nic. Po vystavění synagogy 
v roce 1870 je totiž samotní Židé vystě-
hovali a prostory byly užívány komerčně.
 Jan Uher

STARÁ DÁMA BUDE VYPRÁVĚT O HISTORII

ZPRÁVY
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Půlkulatý benefiční koncert Muzi-
kanti dětem již po patnácté zaplnil 
Náměstí a diváky doslova zahrnul 
přívalem muziky, vlídného slova, 
stánků, atrakcí, taškařic, ale pře-
devším dobročinnosti. O tu šlo 
jako každý rok především.
Cílem letošní benefice byla služba 
Osobní asistence spadající pod Oblastní 
charitu Žďár nad Sázavou. Ta je ve Vel-
kém Meziříčí a okolí poskytována již od 
roku 2010.

První šek, který se objevil na pódiu, byl 
od hlavního sponzora Delikomat s pěk-
nými 30.000 korunami. Ale ani diváci, 
kteří házeli svoje příspěvky do kasiček 
děvčat v červených vestách Charity, se 
nemají za co stydět. Přispěli úctyhodný-
mi 86.985 korunami.

Na velkém šeku, který na pódiu odhalil 
starosta města Velkého Meziříčí společ-
ně se zástupkyněmi Charity a velkými 
sponzory v 17 hodin, se objevila částka 
187.671 korun.

Součástí nápojů zakoupených ve stáncích 
na náměstí byly slosovatelné losy. Prv-
ní cenou bylo krásné kolo, které zdobilo 
pódium. Ale ne dlouho. Ještě během od-
poledne se na pódiu objevil chlapec Hon-
za Veselský z Třebíče, který si koupil ten 
správný drink, a kolo si šťastně vyzvedl. 
A zázraky se dějí. Na dotaz konferenciéra, 
kam bude na kole jezdit, odpověděl: „Já na 
něm moc jezdit nebudu. Dám ho svému 
autistickému bráškovi.“ Inu sobotní od-
poledne a večer bylo náměstí ve Velkém 
Meziříčí plné dobrých skutků.

Po odpoledních kapelách Bombarďák, 
Major Major a ZaHRaDa, při nichž tančily 
především děti, se objevily večerní AC/
DC, hvězda večera Kamil Střihavka a fa-
mózní Ukulele Troublemakers. A právě 
uprostřed jejich vystoupení moderá-
tor vyhlásil celkovou částku, na kterou 
se všichni přítomní, každý podle svých 
možností, složili. Částka se vyhoupla 
na neuvěřitelných 304.656 korun! Tedy 
zhruba o 100.000 více než vloni. Jubilejní 
ročník se povedl a nezbývá než se těšit 
na příští. Jan Uher

MUZIKANTI ZAPLNILI
NÁMĚSTÍ I POKLADNIČKY

Muzikanti dětem 2023 děkují
V sobotu 27. května proběhl na Ná-
městí jubilejní 15. ročník charitativního 
koncertu Muzikanti dětem. Jeho koná-
ní se podařilo uskutečnit díky finanční 
podpoře města Velkého Meziříčí, spon-
zorů a mediálních partnerů. Na jeho 
přípravě se také podíleli naši přátelé 
a kamarádi, obětovali svůj volný čas 
a pomohli se zajištěním celé akce.

Velký dík patří i samotným návštěvní-
kům koncertu, kteří přispěli do připrave-
ných pokladniček a navýšili tak finanční 
částku, a ta byla předána zástupcům Ob-
lastní charity Žďár nad Sázavou.

Tento tradiční koncert se každoroč-
ně neobejde bez podpory a pomoci níže 
uvedených, a jim patří náš velký dík za 
to, že i v roce 2023 byla akce úspěš-
ná, a podařilo se získat část finančních 
prostředků na pořízení nového auto-
mobilu, který bude sloužit pro terénní 
službu osobní asistence, slavící v letoš-
ním roce 30 let svojí existence.

Takže ještě jednou, DĚKUJEME za 
to, že se nám v roce 2023 podařilo pře-
dat finanční prostředky v celkové výši 
304 000 Kč a doufáme, že i do dalšího roč-
níku nám zůstane vaše přízeň nakloněna.

Sponzoři a partneři,
kteří podpořili 15. ročník:

Generální sponzor: Město Velké Me-
ziříčí, Ceratizit, Nkt, All 4 FVE. Hlavní 
partner: Xtline, Music Data, Elektro-
montáže Pacal. Partner: Prolog, Kws, 
Vezeko, Falco Computer, Italflexo, Dům 
zdraví, Neko Klima, Švihálek & Dvořák, 
Pbs Velká Bíteš, Ar Kamnářství, Výta-
hy, Eldax, Michal Suk, Content. Sponzo-
ři: Matrigo, Ms Quatro, Pavlovín, Alpa, 
Horácké autodružstvo VM, Zlatnictví 
a stříbrnictví Od Brány, Ppb Proste-
el. Mediální partner: Rádio Beat, Óro, 
Noviny Vm.Cz, Velkomeziříčsko, Filda 
Cook & Catering, Ski klub VM, Restau-
race Nový Svit, Bidfood, Jupiter club, 
Pešek Pivovar Černá, Zon, Aleš Šafrá-
nek, Jiří Chalupa, Happycolours, Reko-
stav. Ceny do soutěže: Ski Sport Drápe-
la, Xtline, Zuzka & Kuba, Cedulář – Josef 
Marek, Zlatnictví a stříbrnictví Od Brá-
ny, Oděvy Iva Dvořáková, Krindypindy, 
Edite & Bibite Catering, Elektro Bíbr, 
Restaurace Jupiter, Restaurace Nový 
Svit, Restaurace Passage, Papírnitcví 
Rausová, Hračky Rausová - Bambu-
le, Bistro U Áji, Knihkupectví Pod Věží, 
Pivovar Plzeňský Prazdroj, Krámek 
u Marušky, Pavlovín, Pešek Pivovar 
Černá, Wohnout

SPOLEČNOST
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Památku stovky obětí velkomeziříčské tragédie lidé uctili na 
hřbitově Karlov v pátek 5. května. Pietní akt byl varovnou při-
pomínkou války na Ukrajině.

Na oběti nacistického řádění, popravené účastníky velko-
meziříčského povstání i padlé při bombardování Velkého Me-
ziříčí na samém sklonku války vzpomněli pozůstalí, představi-
telé města, parlamentu, Českého svazu bojovníků za svobodu 
a spoluobčané u hromadného hrobu.
„Loni jsem na tomto místě odsuzoval Putinovo jednání, kte-
rým rozpoutal válku na Ukrajině. Věřil jsem, že dnes budeme 
o ruských zločinech hovořit v minulém čase. Bohužel tomu tak 
není,“ řekl starosta Alexandros Kaminaras a varoval před kaž-
dodenní realitou, která nás vede k jejich přehlížení. „Válku tole-
rovat nesmíme,“ zdůraznil. Další řečníci na jeho slova navázali. 
Shodli se, že v boji proti zlu nelze polevit.

 Martina Strnadová

PIETA ZA PADLÉ PŘIPOMNĚLA VÁLKU NA UKRAJINĚ

Patnáct nových Kamenů zmize-
lých přibylo v chodnících Velkého 
Meziříčí. Nesou patnáct jmen, pat-
náct příběhů se špatným koncem.

Osudy židovských spoluobčanů, kte-
ří zahynuli ve vyhlazovacích táborech 
nacistů, si Velkomeziříčští připomně-
li 18. května při slavnostním odhalení 
kamenů. To se konalo právě v den, kdy 
roku 1942 vyjel z Třebíče transport Av, 
jenž odvezl 83 meziříčských Židů do Te-
rezína.

Lidé se při té příležitosti sešli na Roz-
koši, aby uctili památku všech, kteří ne-

přežili holokaust. „Nelze si reálně před-
stavit šest milionů mrtvých, ale šest 
milionů našich blízkých ano,“ uvedl Já-
chym Kanarek, předseda Židovské obce 
Brno, a zdůraznil, že položení Kamenů 
zmizelých je připomínkou černých kapi-
tol historie nás všech.

„Transportem odjelo 83 spoluobča-
nů, ale celkový počet obětí genocidy 
našich sousedů, rodáků je přes čty-
ři stovky,“ upřesnil historik a archivář 
Martin Štindl a připomněl ty, jejichž 
jména jsou vyryta v nově položených 
kamenech. Jde o rodinu doktora Schüc-
ka a manžele Schnabelovy z Vrchovecké 
74, Mořice Himmelreicha z Rozkoše 90, 

rodinu Müllerových ze Sokolovské 250, 
rodinu Beckových a Irenu Swartzovou 
z Novosadů 1186. „Dagmar Schückové 
bylo teprve dvanáct let, když stanula na 
rampě vyhlazovacího tábora v Lublinu,“ 
dodal Štindl.

Aby lidé jména v kamenech mohli pře-
číst, musejí sklonit hlavu. Sklánějí se tím 
i před každou z obětí. Učinili tak všichni, 
kdož se včerejší akce zúčastnili. Zástup-
ci města, židovské obce a další desítky 
Velkomeziříčských, kteří společně prošli 
ulice, kde jsou nové kameny položeny. At-
mosféru akce podtrhla hudba a zpěv sou-
boru HaChucpa a recitace gymnazistů.

 Martina Strnadová

TIŠE JSME UCTILI 
ZMIZELÉ SOUSEDY

SPOLEČNOST
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Divadelní předstevní Famílie, 3. května

Muzikálový koncert Mariana Vojtka v rámci KPH, 10. května

Největší showman – Divadlo Ikaros, 12., 13. a 14. května

Setkání historických vozidel, 14. května

Autorské čtení s autogramiádou – Alena Mornštajnová, 22. května

ZUŠ open, 24. května. Foto na stránce: Tina Kárníková a Jan Uher

SPOLEČNOST
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Současný ředitel gymnázia Aleš 
Trojánek, který školu vedl od roku 
1997, odchází na zasloužený od-
počinek. Na jeho místě ho vystří-
dá Ilona Pokorná.

Tato dlouholetá učitelka, vý-
chovná a kariérová poradkyně, 
zvítězila ve výběrovém řízení, 
které vypsal Kraj Vysočina, pod 
nějž tato prestižní škola spadá. 
Výběrového řízení se účastnili tři 
kandidáti. V úterý 16. května ji 
rada kraje jmenovala novou ře-
ditelkou Gymnázia Velké Meziříčí. 
Pomyslný štafetový kolík pře-
vezme 1. srpna 2023. -jau-

ŠTAFETU GVM PŘEVEZME 
V SRPNU ILONA POKORNÁ

Laureátem nejvyššího ocenění Kra-
je Vysočina za rok 2023 je Milan Dufek 
z Velkého Meziříčí. Spolu s dalšími šesti 
osobnostmi získává medaili za zásluhy 
o rozvoj a šíření dobrého jména regionu.

Milan Dufek byl oceněn coby kulturní 
osobnost, dokumentarista a hlavní po-
řadatel Evropského festivalu filozofie. 
Vedle něj získávají kamennou, skleněnou 
nebo dřevěnou medaili operní pěvkyně 
Miroslava Časarová, mimořádně nadaný 
student Matěj Doležálek, akordeonista 
Viktor Stocker, internista Vladimír Le-
man, knihovnice Jana Vejsadová a ne-
stor českého bramborářství Jiří Zvolánek. 
Slavnostní předání medailí proběhne 
9. listopadu. -mars-

KRAJ OCENIL 
MILANA DUFKA

Když jdou dva spolu, je to někdy těžké, ale vždycky je to zába-
va. Tak Petr Hladík popsal svoje putování s Jiřím Michlíčkem, 
z nichž vznikla kniha Poutník chodí pěšky.

Její představení proběhlo ve středu 31. května v kině. Autorem 
je Petr Hladík ze Studnic, fotografie zachytil Jiří Michlíček z Velkého 
Meziříčí. Kniha líčí jejich zážitky z poutí na Říp, do Vídně a na Sněžku.

„Moje rodina pochází z Velkého Meziříčí, kam jsem se vždycky 
moc rád vracel. Dozvěděl jsem se tak o chlapíkovi, který rád chodí 
na pouti. Zaujal mě, skamarádili jsme se a tato kniha vznikla díky 
společným cestám s Jiřím Michlíčkem. Zažili jsme toho tolik, mrzí 
mě, že ne vše se do knihy vešlo,“ uvedl Petr Hladík a dodal: „Chtěli 
jsme se spolu vydat ještě jednou do Santiaga, kde Jirka předtím už 
pěšky byl. Tentokrát to plánoval tak, že já půjdu pěšky a on pojede 
autem a bude vše natáčet, fotit, dokumentovat.“

Představení doplnily krátké filmy z cesty na Říp a Sněžku. 
Knihu si lidé mohli na místě koupit a nechat od autora pode-
psat. Martina Strnadová

POUTNÍK MUSÍ MÍT ODVAHU SEBRAT SE A JÍT

Zahřívací kolo Evropského festivalu filozofie proběhlo. Ve čtvr-
teční pozdní odpoledne se ve velkém sále Jupiter clubu sešli 
přátelé tohoto festivalu, aby se zamysleli nad pojmy, které 
již pár let rezonují společností a staly se také tématem celé-
ho festivalu. Co je globální a co lokální? Jak se tyto dvě úrovně 
protínají a navzájem ovlivňují?

Zahájení patřilo samozřejmě starostovi města Alexandrosu 
Kaminarasovi, který se složitého tématu zhostil jednoduchými 
a srozumitelnými větami, jimž rozuměl asi každý v sále: „Touhu 
po propojení světa, volnosti pohybu i zboží, které přináší svo-
bodu, střídá hledání toho pravého, lokálního, místního, co je 
opravdu NAŠE. Odvrácenou stranu globálního světa nám uká-
zala nedávná pandemie a současná válka na Ukrajině, která 
přináší oprávněné obavy o tento svět,“ popsal jeden z pohledů 
na téma festivalu starosta.

Celý článek najdete pod QR kódem.
 Jan Uher

FESTIVAL ZAHÁJILI VÁŠÁRYOVÁ S BĚLOHRADSKÝM

SPOLEČNOST
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JOPP Automotive s.r.o. je již 20 let 
v ČR a neustále se rozvíjí

Pokud pojedete po D1, pak 
na samém okraji Vysočiny 
nemůžete minout společ-
nost JOPP Automotive s.r.o. 
Firma má dva výrobní závo-
dy - jeden se nachází ve Vel-
kém Meziříčí přímo u dálni-
ce D1, kde má sídlo, a druhý 
v nedaleké Třebíči. 

Skvělý tým 
a nejmodernější stroje

JOPP byl založen v České republice 
v únoru roku 2003, aktuálně v něm 

pracuje více než 300 zaměstnanců.
Firma JOPP Automotive je součás-

tí německé holdingové společnosti 
JOPP Group. V českém JOPPu jsou 
instalovány nejmodernější výrob-
ní technologie v oblastech přesného 

-
kovaných montáží. 

nejmodernější CNC obráběcí stro-
je, dále pak vstřikolisy značky Arburg 
a Demag, které ve spojení s roboty a 
automatizací tvoří velmi produktivní 
výrobní celky. Firmu tvoří skvělý tým 
zaměstnanců, kteří společně vyrábí 
díly pro téměř všechny světové značky 
automobilů. 

Stojíme na pevných základech
Podařilo se nám vytvořit 

skvělý tým, který umí táhnout 
za provaz stejným směrem, 
říká Dušan Brym, jednatel 
společnosti JOPP Automoti-
ve Velké Meziříčí.

Jak vznikla myšlenka na založení 

Psal se rok 2002 a já jsem pracoval již 
třetím rokem jako konstruktér a pro-
jektový inženýr pro výrobu plastových 
dílů ve společnosti Fritz Himmermann 
GmbH Co&KG.

Byla to práce velmi zajímavá, kreativ-
ní a úplně mne pohltila. Jenže odlouče-

-
tečku Obergartzem nedaleko Kolína 
nad Rýnem) přesáhlo pro mě únosnou 
hranici a začal jsem přemýšlet o návratu 
zpět do České republiky. 

Ve společnosti JOPP jsem oslovil 
pana Huberta Buechse se záměrem 
otevřít v ČR konstrukční kancelář pro 
JOPP. Zanedlouho mi však pan Buechs 
učinil nabídku vybudovat v ČR poboč-
ku německého JOPPu. Tato nabíd-
ka mne velice zaujala a tak jsme v led-

Automotive s.r.o. ve Velkém Meziříčí.

Jaké byly první kroky při vytváření 
-

nat?
Protože jsme se nakonec rozhod-

celé to byla, alespoň pro mě, jedna vel-
ká výzva. Sice jsem měl již nějaké zku-

předtím nikdy neřídil, a spadnul jsem 
tak do této skutečnosti rovnýma noha-
ma. Hned zpočátku se nám povedlo dát 
dohromady výborný kolektiv, na kte-

Snažíme se být dokonalí nejen pro naše 
zákazníky, ale také pro naše zaměstnance

Společnost JOPP nabízí uplatně-
ní uchazečům o zaměstnání z mnoha 
oborů. Nabízí také možnost zapraco-
vání těm, kteří nemají skutečné prak-
tické ani teoretické zkušenosti, ale mají 
zájem pracovat. 

Vedení společnosti aktivně organizu-
je výměnné pobyty zaměstnanců pro 
získání nových pracovních zkušeností  
v pobočkách JOPP Group v Německu. 

Díky kompetentním a schopným pra-

projekty a rozšiřuje svoji působnost.
Pokud máte nadšení pro techniku a 

také umíte myslet dopředu, najdete u
-

vy a možnosti rozvoje. JOPP Vám při-
tom otevře prostor, ve kterém můžete 
odpovědně jednat a uplatnit své znalos-
ti.  (PI-z06-joppD)

Informace o volných pracovních místech: www.jopp.com
Tel.: +420 563 031 231 

E-mail: hr-cz@jopp.com | Facebook: JOPP Automotive Česká republika

JOPP Automotive s.r.o., Velké Meziříčí

JOPP Automotive s.r.o., Třebíč

rém jsme vybudovali základy fungování 
společnosti.

Mnozí z těch kolegů, kteří stáli u 

postavení první haly ve Velkém Mezi-
říčí jsme provoz naplnili prvními obrá-
běcími stroji a zahájili výrobu dílů pro 
automobilový průmysl. Od té doby js-
me realizovali celkem 11 etap rozšiřo-
vání provozů včetně výstavby pobočky 
v nedaleké Třebíči.

Jaký byl největší milník, který jste 

se na to vzpomínáte?
Za těch 20 let se toho spoustu udá-

lo a ten čas utekl tak rychle, jako by to 
bylo včera. Etablovali jsme se v auto-
mobilovém průmyslu jako dodavatel 
obráběných dílů, plastových dílů pro 
automobily a sestav pro manuální řaze-
ní automobilů, aktuátorů koncovým 
zákazníkům, jako jsou závody FORD 
po celém světě, VW, JLR ale i Tier1 
zákazníkům, mezi které patří Bosch, ZF, 

Naše výrobky najdete v podvozcích, 
v motorech, v převodovkách, ale i v 
kokpitu. Milníků v naší krátké historii 
bylo hned několik. Například zahájení 
výroby manuálního řazení v roce 2008 
nebo vybudování lisovny plastů v roce 
2014, určitě také vybudování závodu 
v Třebíči v roce 2017 a našly by se dal-
ší. Firma patří do holdingové skupiny 
JOPP Holding GmbH a je druhá nej-

větší. Nyní máme v obou pobočkách 
celkem 300 zaměstnanců.

-
níkům a jak se snažíte vyčnívat na 
trhu?

-
ší kvality, o čemž svědčí různá ocenění 
kvality, která jsme za ta léta nasbírali. 
To však neznamená, že se nám i něco 
nepovede. Pokud se tak ale stane, jsme 
rychlí a efektivní při řešení vzniklých 
problémů. Máme široké know-how,  
a tím se také snažíme na trhu odlišit. 

V dnešní době plné změn a turbulencí 
na trzích v automotive se tento fakt jeví 
jako výhoda. V době Covidu dokonce 

-
la výrobu na šití roušek, které dodávala 
vojákům, hygienickým zařízením, poli-
cistům, ale i dalším zákazníkům.

-
nými situacemi, jako je hospodářská 
krize, pandemie COVID-19 nebo 
válka na Ukrajině?

Samozřejmě, že nám na naší ces-
tě nesvítilo jen slunce. Bylo i zataženo 
a také přišly silné bouře. Potvrdilo se 
však, že stojíme na pevných základech a 

se všemi nástrahami jsme se zatím vel-
mi efektivně jako silný tým vyrovnali. 

Každá tato situace nás posílila a ně-
co nového naučila. Snažíme se také 

 ČR napří-

zdravotnický materiál na pomoc lidem 
na Ukrajině v celkové hodnotě 40 tisíc 
EUR.

se na ni chystáte  pracovat v blízké 
budoucnosti?

Velmi aktivně se snažíme vytvářet 
kvalitní a udržitelné prostředí pro naše 

-

a problémy řešíme společně. Podařilo 
se nám vytvořit skvělý tým, který umí 
táhnout za provaz stejným směrem.  Za 
to všem moc děkuji. A proto jsem pře-

-
my, ať už k digitalizaci našich procesů 
nebo celkové udržitelnosti zvládneme 
úspěšně. 

Myslíte si, že automobilový průmy-
sl bude do budoucna zaměřen více 
na výrobu elektromobilů?

Na těchto tématech již aktivně pra-
cujeme. Lze očekávat, že se automobi-
lový průmysl bude snažit přizpůsobit 
novým trendům a výzvám, které přiná-
ší moderní technologie a zájmy zákaz-
níků. Především zákazníci rozhodnou 
o konečné podobě trendů, nicméně 
nesmíme zapomenout ani na vliv sou-
časných trendů vyvolaných politikou 
EU. 

INZERCE
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VZPOMÍNÁMEODEŠLI Z NAŠICH ŘAD
Kdo ve svém srdci pro nás tolik lásky měl,‑
ten s námi žije dál, ten nikdy nezemřel.

Dne 6. června by pan Josef Ryant 
z Velkého Meziříčí oslavil 82. narozeniny.

Bohužel, 12. září tomu bude 5 let, 
kdy nás navždy opustil.

S láskou vzpomínají a nikdy nezapomenou 
manželka Marie, dcera Jitka a syn Josef 
s rodinami.

Odešels, táto, bez slůvka rozloučení,
tak náhle, že těžko k uvěření.

Dne 11. června 2023 vzpomeneme na 
1. výročí úmrtí pana Josefa Štěpánka.

Vzpomínají manželka Milada a děti Pavla 
a Michal s rodinami.

Jsou vzpomínky, které čas nevymaže…

Dne 17. 6. 2023 uplyne 6 let od náhlého 
úmrtí Ing. Milana Roučky.

Za vzpomínku děkují a s láskou stále 
vzpomínají manželka, syn s rodinou 
a dcera s rodinou.

Čas rychle ubíhá, ale bolest v našich srdcích 
je stále stejně hluboká...

Dne 27. 6. 2023 si připomeneme čtvrté 
smutné výročí úmrtí paní Lenky Pacalové 
z Hrbova. 

S láskou vzpomínají manžel s dětmi, 
rodina Pacalova, Slámova a Bukova, 
kamarádka Peťa.

Těžko se s tebou loučilo,
těžko bez Tebe žít,
láska však smrtí nekončí,
v srdci Tě stále budeme mít.

Dne 30. června 2023 uplynou dva roky, kdy 
nás navždy opustil náš milovaný syn, bratr 
a vnuk David Navrátil z Velkého Meziříčí.

S láskou vzpomíná a všem za tichou 
vzpomínku děkuje zarmoucená rodina.

Marie Vondráčková, Martinice, 79 let, 21. 4. 2023
Děkujeme všem přátelům a známým za účast při posledním 
rozloučení dne 28. 4. 2023 s paní Marií Vondráčkovou
z Martinic.

Zarmoucená rodina

Cyril Drápela, Vídeň, nedožitých 91 let, 29. 4. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
6. 5. 2023 s panem Cyrilem Drápelou z Vídně.

Zarmoucená rodina

Rudolf Jobánek, Pavlínov, nedožitých 74 let, 1. 5. 2023

Miloslav Krejčí, Mostiště, nedožitých 72 let, 2. 5. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
6. 5. 2023 s panem Miloslavem Krejčím z Mostišť.

Zarmoucená rodina

Marie Navrátilová, Lavičky, 90 let, 6. 5. 2023

Ladislav Pařízek, Velké Meziříčí, 63 let, 10. 5. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
20. 5. 2023 s panem Ladislavem Pařízkem z Velkého Meziříčí.

Zarmoucená rodina

Jiří Kotek, Petráveč, 79 let, 14. 5. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
18. 5. 2023 s panem Jiřím Kotkem z Petrávče.

Manželka, dcery a synové s rodinami

Ing. Mojmír Kačírek, Velké Meziříčí, 88 let, 15. 5. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
26. 5. 2023 s panem Ing. Mojmírem Kačírkem z Velkého Meziříčí.

Zarmoucená rodina

Marie Klímová, Olší nad Oslavou, nedožitých 87 let, 28. 5. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne
3. 6. 2023 s paní Marií Klímovou z Olší nad Oslavou.

Zarmoucená rodina

Josef Šmak, Velké Meziříčí, 82 let, 22. 5. 2023

Vladimír Bureš, Mostiště, 52 let, 30. 5. 2023

Dne 11. června se dožije 90. narozenin 
paní Marie Lysáková. Přejeme ti, aby 
byly tvé krásné narozeniny naplněné 
jen štěstím a láskou.

Jsi úžasná žena, která si zaslouží jen 
to nejlepší nejen dnes, ale každičký 
den v roce. Jsme nesmírně vděční, 
že jsi součástí našeho života.
Krásné narozeniny přeji
pravnoučata, vnoučata a děti.

SPOLEČNOST
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KONTAKTUJTE NÁS:

STAŇ SE I TY SOUČÁSTÍ SANBORNU
Za dobře odvedenou práci Vás čeká slušná odměna a navíc:

www.sanborn.cz/pridejte-se-k-namVÍCE INFO NA:�

help
help
help
help
help

720 026 230�
filipova@sanborn.cz�

Hledáte perspektivní zaměstnání?
Chcete si zlepšovat svoji kvalifikaci?
Pracovat v moderní a prosperující české strojírenské firmě?
Máte zkušenosti v oboru a chcete je dále rozvíjet?
Nebo naopak zkušenosti nemáte a chcete je získat?

�
�
�
�
�

zkrácená pracovní doba 7,5 hodiny denně a k tomu 5 týdnů dovolené
příspěvek 15.000 Kč za rok na dovolenou, sport, kulturu či zdraví
odměna 1.500 Kč měsíčně za naplněnou docházku
vánoční odměna 5.000 Kč při dosažení cílů firmy
ve firemní kantýně dobé jídlo za pár kaček

done
done
done

Obsluha CNC obráběcích strojů a brusek
Kontrolor kvality
Obchodník

done Elektroúdržbář 
elektromechanik CNC

U NÁS TO
MOŽNÉ JE!

A HLAVNĚ - 
jednáme férově 
a nabízíme 
jistotu práce za 
dobré peníze

Rosteme a nabíráme:

Jménem všech zahrádkářů děkuji bratrům Smejkalovým a Rosťovi Pospíšilovi, kteří pro nás zdarma opravili cestu do oblasti
Palečkových rybníků. Během jednoho dne měli práci hotovou a spravená cesta nám všem bude sloužit dlouhý čas.

Emil Dobrovolný

Nabízíme zpracování (nařezání, 
naštípaní, srovnání) dřeva.
Tel.: 731 457 371

Koupím historický motocykl 
nebo moped možno i nekom-
pletní, díly aj. Tel.: 774 746 668

Koupíme nemovitost ve
Velkém Meziříčí a okolí, dům, 
byt, st. pozemky, pole, lesy, 
i v exekuci, platba v hotovosti.
Tel.: 605 054 470

Provádím veškeré malířské 
a natěračské práce.
Tel.: 605 054 470

Prodám suché palivové dřevo, 
smrkové cena od 1 090 Kč za 
metr. Nabízíme i přepravu dlou-
hé kulatiny. Tel.: 605 054 470

Půjčím štípací a řezací
automat. Tel.: 731 457 371

Prodám štípané dřevo – dub, 
buk, smrk, borovice. Doprava 
zajištěna. Tel.: 731 457 371.

Prodám nový herní počítač 
skládaný z komponent. Počítač 
je určený pro náročnější hry, 
ale i pro grafickou, či projekční 
činnost. Cena 20 000 Kč. Nabí-
zím záruční i pozáruční servis. 
Dále nový kancelářský počí-
tač zaměřený na spolehlivost 
a nízkou spotřebu energie za 
18 000 Kč. Nabízím také zálo-
hování dat a řešení technických 
problémů s PC, telefony a dal-
šími zařízeními.
Volejte na 731975328.

Vykupuji kulatinu i dřevo
„na stojáka“, které pokácíme, 
odvoz zajištěn.
Tel.: 731 457 371

Prodám síť do betonu 
8x100x100 mm, velikost 2x3 
metry. Ocel I 160. Cena doho-
dou. Tel.: 736 240 213.

Koupím truhlářskou srovná-
vačku / hoblovku / s protaho-
vačkou KDR nebo ROJEK.
Tel.: 774 707 147

Koupím staré hračky, šlapa-
cí autíčka, pivní lahve s ná-
pisem, plechovice od olejů, 

motocykly a součástky k nim.
Tel.: 732 400 672. Děkuji

Nabízíme těžbu dřeva harves-
torem, ruční těžba, vyvážení 
dřeva, odvoz a výkup dřeva. 
Možnost i za odvoz dřevní 
hmoty. Tel.: 731 457 371

Koupím motocykl Simson Endu-
ro nebo Electronic nebo MZ ETZ 
150/250 nebo Jawu 350/632-
640. Tel.: 775 240 360

Provádíme rekonstrukce
bytového jádra, zednické práce 
a stavební práce.
Tel.: 777 700 901

Koupím byt ve Velkém Meziříčí – 
Velké Bíteši. Tel.: 777 732 777

Koupím československé
dukáty aj. zlaté mince.
Tel.: 778 080 060

Koupím pozemek – zahradu
v oblasti Velkého Meziříčí.
Tel.: 777 732 777

Koupím vojenskou výstroj 
např.: vysouvací nože, tropic-
ké klobouky, oblečení pískové 

zelené, modré barvy, kanady 
boty okované -plátěné, mas-
káče, muniční bedny, bun-
dy s kožichem, ruksaky. Na-
bídněte cokoliv i poškozené! 
Volejte nebo prozvoňte na
tel.: 732 400 672. Děkuji

Koupím stavební pozemek
ve VM a okolí. Tel.: 731 457 371

Objednáváme na srpen 20 
týd. kuřice, nesou. Celoroč-
ně prodáváme výhodně směs 
pro nosnice a králíky, nyní 
25 kg za 340 Kč. (prodává-
me od 9 do 19 hodin vždy 
po telefonické domluvě).
Tel.: 737 477 773, Hrbov 42
www.novotny -hrbov.unas.cz

Prodám palivové dřevo
(štípané). Tel.: 605 054 470

SOUKROMÁ 
INZERCE

ECO Velké Meziříčí
LETNÍ  JAZYKOVÉ  KURZY

ANGLIČTINA, NĚMČINA, 
ŠPANĚLŠTINA, RUŠTINA

eco-prochazkova@seznam.cz tel.: č. 602 325 108

Kurz pro dva za cenu pro jednoho 
platný v průběhu července a srpna!!!

INZERCE
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32 LET PLNÍME SNY O BYDLENÍ
 stanovení tržních cen pro 
dědická řízení

•

•

zprostředkování prodeje 
a pronájmu nemovitostí 

Realitní kancelář
Náměstí 80/4, Velké Meziříčí

tel.: 777 636 157
www.realityvysocina.eu

Město Velké Meziříčí hledá vhodného uchazeče na pracovní pozici 
ARCHITEKTA (urbanisty)  

pracovníka oddělení investorské činnosti 
na 0,5 úvazku na dobu určitou 

(zástup za mateřskou a rodičovskou dovolenou) 
termín nástupu: červen 2023

bližší informace podá Bc. Antonín Šilhavý 
tel.: 566 781 213, e-mail: silhavy@velkemezirici.cz

Město Velké Meziříčí pronajme nebytový prostor 
v ulici Kostelní 1900/1 o celkové výměře 147,6 m2

(prodejna 135,5 m2, šatna 6,5 m2, úklidová místnost 
2,3 m2, WC + předsíň 3,3 m2)
Bližší informace poskytne Alena Halasová,
tel.: 566 781 234.

Vaše rodinná 
a společenská 

oznámení
objednávejte na 

566 781 038,
e -mailem nebo 

osobně v redakci.
Pondělí: 13:00 – 17:00
Středa: 10:00 – 12:00
Pátek: 8:00 – 12:00
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K m í n o v ý
F e s t i v a l

SKÁKACÍ KOMBAJN PRO DĚTI, KRÁLIČÍ HOP,
,VÝSTA

A
VA ZEMĚDĚLSKÉ TECHNIKY, DĚTSKÉ DÁRKY

F RMÁŘSKÉ TRHY A OCHUTNÁVKA REGIONÁLNÍCH POTRAVIN
OBČERSTVENÍ ZAJIŠŤUJE ŠÉFKUCHAŘ PAVEL BRICHZIN - ČESTR PRAHA

MODERUJE NIKOL BIRKLENOVÁ

AREÁL BEAUTY&BEAST, POD STRÁNÍ 2279 VELKÉ MEZIŘÍČÍ
S O B O T A 2 4 . 6 . 2 0 2 3 | 1 0 : 0 0 – 1 6 : 0 0

1 1 .. 0 0 Ž I V É V Y S Í L Á N Í Č E S K É H O R O Z H L A S U D V O J K A

T O B O G A N A L E Š E C I B U L K Y
H O S T É : K A T E Ř I N A W I N T E R O V Á , M I R O S L A V

D O N U T I L , P A V E L M A U E R , O N D Ř E J S L A N I N A

1 2 3 0 K U L I N Á Ř S K Á S H O W O N D Ř E J E S L A N I N Y

1 4 :

:

0 0 K P O S L E C H U A T A N C I Z A H R A J E
O R C H E S T R A

P E T R A K R O U T I L A S D A L I B O R E M G O N D Í K E M
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Záštitu nad akcí převzal ministr zemědělství Zdeněk Nekula
hejtman kraje vysočina vítězslav schreka

INZERCE
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SOCIÁLNÍ
SLUŽBY MĚSTA 
VELKÉ MEZIŘÍČÍ

DĚJE SE V KNIHOVNĚ
tentokrát na téma
SPOLUPRÁCE

Na prvním snímku vidíte slet čarodějnic, které z knihovnického doupěte v patřičný 
den zavítaly na Fajtův kopec. Tradičně se totiž společně s ostatními organizátory, a že 
jich je pěkná řádka, staráme o hladký průběh Pálení čarodějnic. Tentokráte jsme si 
připravili pro děti (a jejich rodiče) hned dvě několikahodinové hry. S druhou fotografií 
se vracíme k nedávnému Času na čtení. To nepoletovaly ježibaby, ale naopak malí 
i velcí milovníci příběhů, a to hned mezi pěti stanovišti rozesetými po Velkém Meziříčí.

SPOLUPRÁCE je slovo, které často vnímáme trochu negativně. Jako 
něco, do čeho jsme nuceni, co příliš zavání právě jeho druhou polovicí, 
tedy prací, a ještě k tomu nesamostatnou. My ale spolupracujeme 
prostě rádi! A přestože zde jmenovitě nezmíníme konkrétní partnery, 
všímaví čtenáři a náznakem zmíněné organizace určitě vědí své.

Beseda s policistou
Měla aktuální téma: „Jak se bránit pod-
vodům na internetu a sociálních sítích“.

Přestože internet používá jen mi-
nimum z nás, na besedu se sešla plná 
místnost jídelny.

Přednášející policista Mgr. Křoustek 
je zkušený lektor a příjemný starší pán 
s porozuměním pro seniory. Mluvilo se 
nakonec hlavně o tom, jaké jsou nej-
častější pokusy o podvod prostřednic-
tvím telefonu. Podvodníci, kterým se 
v naší zemi říká Šmejdi, se často vydá-
vají např. za některou z bank a nabízejí 
třeba založení osobního účtu nebo úvěr. 
Někdy se také vydávají za zaměstnance 
Policie ČR. Nejčastěji tvrdí, že peníze, 
které má klient uloženy v bance, jsou 
v ohrožení a je třeba je převést na jiný 
účet. Nic takového se naštěstí nikomu 
z nás nestalo. Žijeme v malém městě, 
pracovníky České spořitelny nebo jiné-
ho z místních peněžních ústavů známe 
osobně, a navíc víme, že tyto věci se 
nikdy neřeší telefonem, ale přímo na 
pobočce. Druhou částí besedy byla dis-
kuse o tom, jak jsme se osobně setkali 
se snahou o finanční podvod. Mluvilo se 
spíše o podvodech, které známe z do-
slechu. Babičky byly v minulosti vydí-
rány např. falešnou zprávou o tom, že 
jejich 20letý vnuk se ocitl v situaci, v níž 
rychle potřebuje peníze, pro které přišel 
jeho kamarád. Ale k tomu si podvodní-
ci museli nejdříve něco zjistit o vnukovi, 
a to už pro ně nebylo tak jednoduché. Te-
lefonem je pokus o podvod lehčí.

Mgr. Křoustkovi za besedu s námi 
děkujeme.

Klienti DPS

Bohužel není místo pro záběr ze třetí velké akce posledních týdnů: krajského 
kola recitační soutěže dětí ZŠ a PŠ nazvané Já, básnička. Když už jsme ale u škol, 
musíme zmínit, že také letos se přes náš výstavní sál převalila pozitivní vlna stu-
dentských i žákovských výtvorů provázená příjemnými vernisážemi. Od ledna do 
konce školního roku jsme také pozvali školkáčky a školáčky 49x na besedu, 11x 
na divadlo a 10x na program v zahradě nebo v centru města. Moc si všech, kteří 
s námi do toho jdou, vážíme a za přízeň jim děkujeme. Věříme, že naše SPOLU-
PRÁCE nepoleví ani v provizorních podmínkách, do kterých se zanedlouho nastě-
hujeme, protože knihovnu čeká rekonstrukce, na jejímž zdárném průběhu rovněž 
intenzivně spolupracujeme, ale to už je jiný příběh.

Text: Ivana Vaňková, foto: Josef Hřeben
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V muzejním archivu je Františku Záviškovi 
věnován samostatný fond, ve kterém jsou 
uloženy jak materiály související s jeho od-
bornou činností, tak i drobnosti ryze osob-
ní povahy.

Jeho vědeckou činnost nám připomí-
ná řada diplomů, mezi kterými nalez-
neme například diplomy k řádnému 
členství v Královské české společ-
nosti nauk z roku 1929 či v České 
akademii věd. Dochován je 
také rukopis před-
nášky ke sto-
letému výročí 
Faradayova 
díla a někte-
ré z jeho vy-
daných publi-
kací.

Díky dal-
ším sbírkovým 
předmětům mů-
žeme Františka 
Závišku poznat ne-
jen jako vědce a fyzi-
ka, ale máme možnost 
na něho pohlédnout 
i v osobnější rovině. Rodinné foto-
grafie nám ho představí také jako přítele, 
později rovněž jako manžela a tatínka.

Jeho láskou se stala Emilie Škodová, 
které již v roce 1900 zaslal přání k svátku 
tohoto znění: „V předvečer Vašeho svát-
ku rád bych něco na památku zaslal Vám 

dnes v důkaz úcty, vím však – krásných 
darů tucty, že dnes obdržíte asi.“ Sňatek 
uzavřeli o dvanáct let později, přičemž 
se dochovalo jak svatební oznámení, tak 
i následné poděkování za blahopřání.“

Ačkoli nám některé drobnosti 
všedních dnů přijdou bezvý-
znamné, mohou být jednou 
zajímavým dokladem kaž-

dodenního života. Důka-
zem toho je například 

průkazka na zlev-
něnou jízdu 

z roku 
1 9 41 , 
ř i d i č -
s k ý 

p r ů k a z 
z roku 
1942 či 

někol ik 
dopisn ic 

a pohlednic 
hustě po-

psaných tex-
ty Záviškových 

přátel či kolegů. 
V archivním fondu 

nalezneme také vizitky, lístek s ručně 
psanou adresou či dveřní štítek.

Z trojrozměrných předmětů si ve sbír-
kách můžeme prohlédnout dioptircké brý-
le, v jejichž evidenční kartě je uvedeno, že 
se jedná právě o Záviškův dar. Nacházejí 

se v kovovém pouzdře se štítkem infor-
mujícím, že pocházejí z pražské optiky F. 
Červenky. V malé kožené peněžence zase 
nalezneme několik knoflíků, centimetrový 
kousek tužky a poštovní známky.

František Záviška se na poštovní 
známce dokonce objevil, a to v roce 1962 

u příležitosti stého výročí založení Jednoty 
československých matematiků a fyziků. 
V archivních materiálech je založena do-
konce s obálkou prvního dne.

K nepřehlédnutelným předmětům, které se 
vážou k osobě Františka Závišky, patří sou-
bor kubistického nábytku. Tato kolekce byla 
zhotovena v roce 1913 pražským družstvem 
Artěl podle návrhu významného architekta 
Pavla Janáka a rozhodně se nejedná o ma-
sovou produkci. Soubor se skládá ze dvou 
částí, a to pracovny a ložnice. Nábytek byl 

původně umístěn v Záviškově praž-
ském bytě, kdy tento reprezentativní 
interiér zřejmě souvisel se Záviško-
vou úspěšnou vědeckou kariérou. Do 
muzea nábytek v roce 1965 daro-
vala paní Milka Závišková. Součástí 
je také ikonická kubistická černobílá 
cukřenka.

DÍL 18: FRANTIŠEK ZÁVIŠKA
ZE ZÁMKU
Záviškovu ulici zná ve Velkém Meziříčí téměř každý. Ne 
všichni ovšem tuší, že to zdaleka není jediná připomín-
ka tohoto významného rodáka, kterou ve městě máme. 
Množství artefaktů odkazujících na význačného fyzika 
se nachází i v místním muzeu. Přímo v expozicích je in-
stalována část kubistického nábytku, který měli man-
želé Záviškovi ve svém bytě. Vystaveno je také několik 
fotografií a drobných předmětů.

PŘEDCHOZÍ DÍLY 
NAJDETE ZDE KUBISTICKÝ NÁBYTEK

Jeho vědeckou činnost nám připomí-
ná řada diplomů, mezi kterými nalez-

akademii věd. Dochován je 
také rukopis před-
nášky ke sto-
letému výročí 

všedních dnů přijdou bezvý-

zajímavým dokladem kaž-

zem toho je například 
průkazka na zlev-

něnou jízdu 
z roku 

p r ů k a z 
z roku 

SPOLEČNOST
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Hudební festival Concentus Moraviae letos propojí Velké Meziříčí s Kromě-
říží a Vídní. Ve Špitálku nabídne posluchačům barokní housle Vojtěcha Jakla 
a v zámecké jídelně sopranistku Kateřinu Kněžíkovou.

Barokní housle Vojtěcha Jakla s doprovodem Kateřiny Maňákové (teorba) 
a Barbary Marie Willi (varhanní pozitiv) zazní špitálním kostelem sv. Kříže 
ve středu 7. června v 19:30. Na programu koncertu nazvaného Vídeňské 
houslové sny budou virtuózní skladby houslového nebe od G. G. Kapsberge-
ra, H. I. F. Bibera, H. Döbela a B. Castaldiho.

Sopranistka Kateřina Kněžíková doprovozená Barbarou Marií Willi uchvátí 
velkomeziříčské publikum v neděli 11. června v 19:30 v zámecké jídelně, kde 
představí program plný vášně, něhy, melancholie. Zazní skladby W. A. Mozar-
ta, J. V. Voříška, R. Schumanna i vídeňského velikána s moravskými předky F. 
Schuberta.

CONCENTUS MORAVIAE 
PŘIVEZE HOUSLE A SOPRÁN

STUDENTI GVM OBDRŽELI MATURITNÍ VYSVĚDČENÍ

KVĚTEN NA DÓZE
Poslední duben nám uletěl v podobě čarodějnice na Fajtově kopci, kde jste 
s námi mohli absolvovat Čarodějnickou stezku. Měsíc květen byl opravdu 
květnatý. V tento měsíc končí převážná část našich pravidelných kroužků pro 
děti i dospělé. V nepravidelné činnosti jsme měli také napilno. Pořádali jsme 
výchovné programy pro žáky základních i mateřských škol, cvičení s mamin-
kami, badmintonový turnaj i workshopy pro dospěláky. Spolupořádali jsme 
atletický čtyřboj, ligu miniházené, McDonald’s Cup. Vystupovali jsme s mažo-
retkami. Naše další aktivity najdete v článku pod QR kódem.

Vítězi ankety Skutek roku 2022 jsou i velkome-
ziříčský fotograf Antonín Havlát a Blanka Křížo-
vá z Borů za práci s dětmi.

Deset skutků roku zvolila veřejnost hlasová-
ním a odborná porota výběrem z celkem šesta-
třiceti nominovaných v Kraji Vysočina. Vítězem 
v kategorii životní prostředí a zemědělství je 
Antonín Havlát z Velkého Meziříčí, fotograf pří-
rody, který zdokumentoval výskyt vzácných 
orlů mořských na Vysočině. V kategorii volný 
čas dětí a mládeže je oceněna Blanka Křížo-
vá z Borů, jež vybízí k návštěvě netradičních 
a méně známých míst v okolí Borů skrze akci 
nazvanou Borské kufrování.

Ceny budou vítězům slavnostně předány 
5. června na zámku v Třešti.

Anketa Skutek roku oceňuje dobrovolnic-
ké aktivity jednotlivců a projekty podnikajících 
osob. V podstatě jde o poděkování a podpo-
ru všech, kteří nezištně pomáhají svému okolí.
 -mars-

SKUTEK ROKU VYKONALI 
HAVLÁT A KŘÍŽOVÁ

8. A 4. C

Odhalení díla Járy Cimrmana pod rozhlednou 
na Fajtově kopci proběhne v neděli 11. června 
ve 14 hodin. Obdivovatelé tvorby snad nejslav-
nějšího vynálezce by si akci rozhodně neměli 
nechat ujít.

„Dílo Járy Cimrmana, které na památku čes-
kého génia natrvalo zůstane pod naší rozhled-
nou, jsme byli osobně konzultovat se Zdeňkem 
Svěrákem a dalšími herci z Divadla Járy Cimr-
mana,“ uvedl pořadatel akce Jiří Pálka. Na co 
konkrétně se mohou návštěvníci těšit však ne-
prozradil. Nechte se překvapit!

Dílo pod rozhlednou rozšíří řadu dosud 
známých Cimrmanových vynálezů, jako jsou 
požárnické kolo, dynamo, vysejvač, rybářská 
ponorka, tretry koniášky s hřeby dovnitř, tech-
nika metání hnoje pomocí výbušnin, univerzální 
ptakopysk a mnohé další užitečné věci. -mars-

CIMRMAN OVLÁDNE  
FAJTŮV KOPEC

-dóza-

-mars-

SPOLEČNOST
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Páteční podvečer byl v Meziříčí věnován dětským příbě-
hům. Druhý ročník Času na čtení byl i letos, troufneme si 
říct, velmi úspěšný. Snad každé dítě, které se čtení účastni-
lo, soutěžilo. Organizátorky akce si pro malé připravily sou-
těžní pasy, ve kterých posluchači odpovídali na otázky. Za 
všechny správné odpovědi měly děti možnost získat malou 
odměnu.

Ukázky příběhů se četly z knih Marvel sbírka příbě-
hů, Velké čištění zubů v ZOO, Křístek se zelenými prsty či 
Kosprd a Telecí. Jedna z odpovědí se skrývala i v předsta-
vení, které bylo součástí akce díky členům dramatického 
kroužku Oslavická.
 -tik-

ČAS NA ČTENÍ 
LÁKAL POSLUCHAČE

Druhou květnovou sobotu se v zahradě Husova domu uskutečnila 
Férová snídaně. Pořádalo ji Zdravé město Velké Meziříčí ve spolupráci 
s místním evangelickým sborem. Hlavní myšlenkou Férové snídaně, 
která je zaměřená na fair trade, je podpořit prodejce a pěstitele ve svě-
tě tím, že si jejich výrobky koupíme za férovou cenu.

Samozřejmě nechyběly ani ochutnávky zdarma v podobě poma-
zánek, sýrů, buchet a podobně. Součástí dne byly i soutěže o nejlepší 
připravené pokrmy. Nejchutnější pomazánku přivezla Anna Chodá-
ková z Vanče (rybičková pomazánka), kategorii o nejlepší buchtu/
koláč vyhrála Julie Chodáková z Vanče (linecká kolečka).

Akce se v průběhu dne účastnilo přibližně 150 lidí včetně 11 Ho-
lanďanů. Stánek BIFĒ VAFLE s občerstvením vyprodal všechny své 
zásoby. Doprovodný program nabídl hudbu i hry pro děti.

LIDÉ PODPOŘILI 
FAIR TRADE 

Krajinářské vyřešení a propojení 
areálu bývalého Svitu s Riegro-
vými a Čechovými sady formou 
víceúčelového a vlastně hlavního 
městského parku. To bylo téma 
prací studentů Ústavu krajinářské 
architektury Mendelovy univerzi-
ty v Brně.

Pod vedením místního architekta 
a vyučujícího ústavu Petra Veličky své 
návrhy představili 29. května v kinosá-
le Jupiter clubu. „Čtyři studentské týmy 
se tímto územím zabývaly od loňského 

podzimu a v zadání nebyly limitovány ani 
majetkovými poměry a vlastně ani před-
pokládanými výdaji na realizaci,“ vysvět-
lil Petr Velička s tím, že návrhy mají uká-
zat možnosti, jak lze dnešní brownfield 
Svitu s přilehlým zanedbaným parkem 
vyřešit tak, aby plnil budoucí úlohu hlavní 
rekreační zóny ve městě. V návrzích se 
proto například objevila i poměrně ra-
zantní řešení mostů, která by dokázala 
odstranit problém s železniční tratí, jež 
prakticky neprostupně parky odděluje. 
Studenti rovněž pracovali s vodou nejen 
řeky Balinky, ale i potůčku v Čechových 
sadech. Navrhli parkovací dům, amfiteá-

tr pro kulturní akce a další nezbytné sou-
části odpočinkového místa pro obyvatele 
našeho města. 

„Naším cílem je ukázat, jak moc dů-
ležitá je veřejná debata a důkladné pře-
mýšlení nad tím, co má být výsledkem 
proměny tohoto místa. Je přitom jasné, 
že jde o desítky let trvající proces, který 
ale bez jasného cíle smysl nemá,“ uzavřel 
Velička.

Výstava studentských návrhů měst-
ského parku je k vidění ve vestibulu kina do 
18. června, poté se přesune ke vstupu do 
velkého sálu Jupiter clubu, kde zůstane do 
konce června. -kid-

STUDENTSKÉ PROJEKTY ŘEŠILY SVIT S ČECHOVÝMI SADY

-tik-

SPOLEČNOST
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Kdo vás přivedl k hudbě, dal vám ten 
nejlepší základ a chuť pokračovat v ní 
dosuď?
Olga: Mě k hudbě přivedla mamka. od-
malička s námi zpívala. starou dáčkou 
jsme jezdívali do Bíteše za babičkou a po 
cestě jsme zpívali lidovky. Já první hlas, 
mamka druhý, později jsme to zkoušely 
obráceně. naučila jsem se vnímat har-
monii lidových písniček, nejraději jsem 
měla moravské, slovácké. Byla to moje 
první škola. pak mě vzala do smíšeného 
pěveckého sboru, kde byla sama dlouho-
letou členkou, k velkomeziříčským iko-
nám – pánům snížkovi a pitlíkovi. Bylo 
mi tak dvanáct a dva tři roky jsem s nimi 
zpívala. na gymplu mě Markéta Štoura-
čová přivedla k Hance Doležalové do Iu-
ventusu na jedno odpoledne a už jsem 
tam zůstala. A musím zmínit ještě paní 
učitelku Chmelovou, která mě měla od 
první třídy z klavíru. I ta mi dala skvělý 
základ. Ještě na vejšce jsem k ní chodila 
pro radu.
Andrea: Mě k hudbě přivedli rodiče 
a babička. Mamka krásně a ráda zpí-
vá, učila mě lidovky, s taťkou jsem 
poslouchala kvalitní muziku. Babič-
ka byla klavíristka, šest hodin denně 
hrála. nebydlela v Meziříčí, ale kdykoli 

přijela na návštěvu, sedla se mnou ke 
klavíru a cvičily jsme. pan učitel sní-
žek to v ZUŠce vždycky hned poznal. 
Já sama jsem totiž nehrála z not, ale 
podle magneťáku – Rokla, různé se-
riály. pan snížek mi pak ve škole ří-
kal: Dneska to zase moc neumíš, tak 
zavři noty a hraj mi něco svého. A to 
využívám dodnes. Říkáme tomu s ol-
čou „šumař“. Většinou nemáme žádné 
noty, jenom text a k tomu si přidáme 
akordy. samozřejmě krom klasiky na 
soutěže, tam noty být musí.
Jak se zrodila myšlenka, že spolu založí-
te školní sbor?
Andrea: na sokolovské mě oslovil ředi-
tel slavík, zda bych nechtěla vést školní 
sbor. pak k nám přišla učit i olga a zalo-
žily jsme spolu slunko, základ všech tří 
nynějších sborů při ZŠ Školní.
Olga: Chodily jsme obě do Iuventusu, kde 
jsme od Hany Doležalové dostaly tu nej-
lepší školu. tam jsem si poprvé vyzkou-
šela práci i z druhé strany, když Hanka se 
sborem skončila. léta jsem na ni koukala, 
jak skvěle diriguje, s citem, dokázala na 
nás přenést emoce i bez okázalých gest, 
zcela minimalisticky. A to byla moje nej-
lepší zkušenost, kterou jsem si převzala 
do své práce.

Docela se vám sbor rozrostl. S jakou 
představou jste začaly?
Andrea: Začaly jsme slunkem, což byla 
první, druhá, třetí, čtvrtá třída. Měly 
jsme 30–40 dětí. Další rok už jich bylo 
60, což by nevadilo, ale byly čím dál víc 
věkově od sebe. starší skončit nechtěly 
a malé pořád přibývaly. přidaly jsme tedy 
sluníčko a nakonec i Harmonii. tři sbory 
na nás dvě už byly moc, takže k těm nej-
menším jsme poprosily vždy nějakou ko-
legyni. Chvíli je vedla Jitka Fialová, Hanka 
Koudelová, Jana Urbanová, pak Barča 
Rösslerová s Věrou Havlišovou. no a teď 
zůstala Věra s Adinou Ubrovou.
Olga: Každá věková kategorie potřebuje 
jiný styl práce a jiný repertoár.
Získali jste se sbory mnoho cen, máte je 
spočítané?
Andrea: Máme devětkrát Zlaté pásmo 
v Kraji Vysočina s postupem do celostát-
ního kola. A z něj jsme pokaždé přivezli 
také nějakou cenu.
Olga: to jsou zvláštní ceny, neboť celo-
státní kolo je přehlídkové.
Které si vážíte nejvíc?
Olga: to nelze říct. soutěže pro nás ne-
jsou prioritou. letos jsme třeba nejeli na 
žádnou, chtěli jsme k našemu pětadva-
cátému výročí koncertovat jenom tady, 

PĚTADVACET LET 
HUDBY, ZPĚVU, RADOSTI

Celé čtvrtstoletí rozdávají radost pěvecké sbory Sluníčko, Slunko 
a Harmonie pod vedením svých zakladatelek Olgy Ubrové a Andrey 
Svobodové. Mají za sebou pětadvacet let společné práce, víc než tři 
tisíce hodin zkoušek, přes tři stovky vystoupení, řadu ocenění, tři 
vlastní CD Bylinky, Nářadí, Vánoce. Čeho si sbormistryně cení nejvíc? 
Nejsou to diplomy, jsou to reakce dětí, shodují se obě jednohlasně. 
Pěveckými sbory prošly dobré čtyři stovky zpěváků, z nichž řadu to 
muzicírování tak chytlo, že pokračují ve vlastních kapelách, projek-
tech či sami pracují s malými dětmi. A to je tou největší odměnou pro 
všechny. Martina Strnadová

SBORMISTRYNĚ DĚKUJÍ 
ZA DLOUHOLETOU SPOLUPRÁCI:
„dvorní“ zvukař – tomáš losna Rozmarin
kamera – Bohdan Vítek, František Dvořák, 
stanislav Havelka
hudební doprovod – lea Fučíková, Markéta 
Štouračová, Radka Zedníčková, Karel Kaštan, 
ondřej Duben
výtvarná dekorace – eva Rosová
JC – Milan Dufek, Hana svobodová, Zuzana 
Herodesová, in memoriam Jiří Kubiš
spolupráce na CD – emanuel Míšek, Josef 
Fojta
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Kdo vás přivedl k hudbě, dal vám ten 
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základ. Ještě na vejšce jsem k ní chodila 
pro radu.
Andrea: Mě k hudbě přivedli rodiče 
a babička. Mamka krásně a ráda zpí-
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pro lidi u nás v Meziříčí. schválili jsme si to všichni. potěšilo mě 
to, protože ceny jsou pro zpěváky obrovskou motivací. takže 
jsme naplánovali kostel, koncerty pro školy, Johanku z Arku 
na festivalu filozofie. Rádi bychom si zazpívali i na zámeckém 
nádvoří.
Andrea: soutěže jsou pro děcka dobré v tom, že vidí další sbory, 
mají srovnání, inspiraci, všímají si chyb ostatních, které u sebe 
vidět nedokážou. A navazují přátelství.
Zjevně tedy diplom pro vás není tím největším oceněním.
Andrea + Olga: nejlepší odměnou jsou reakce dětí, rozhodně.
Jak dlouho trvá, než nacvičíte koncertní program?
Andrea: nový program musíme zvládnout za dva půl měsíce, 
přičemž jeden den v týdnu zkoušíme. Jiný prostor nemáme. 
Během školního roku nás čeká vánoční koncert, pak soutěž 
a jarní koncerty – tři rozdílné programy za devět měsíců. Září 
je takový školní rozjezd, to nepočítáme.
Na výběru hudby, písní se shodnete?
Olga: Absolutně, oběma se nám líbí všechno. Máme rády show, 
když se s tím spojí i divadlo. I naši zpěváci to potřebují střídat, 
aby je to bavilo. po etapě náročného sborového repertoáru je 
čas od času občerstvíme něčím hravějším, lehčím.
Koho si nejraději poslechnete vy samy?
Olga: Myslím si, že se s Ajkou dost shodneme, máme rády klasiku, 
šansonové věci, ženské věci, kde jde o psychologii a téma žen-
ství – lenku novou, Vendulku příhodovou, Báru polákovou. Ajka 
je fajnšmekr a dokáže si na rozdíl ode mě užít i Bobbyho McFe-
rrina, Dana Bártu. Já raději zůstávám u těch melodičtějších věcí.
Andrea: Vyrostla jsem na swingu, takže to mám v sobě odmala.
Olga: A já jsem vyrostla na lidovkách, v nich je melodie a více-
hlas, to je moje.
Co nejraději zpívají děti?
Andrea: Holky nás překvapily, mají rády těžkou sborovou sou-
těžní skladbu tajná láska od Jana nowaka. Je hrozně dizonant-
ní, zpěváci musejí jeden druhému naslouchat, a to je právě to, 
co se nám na sborovém zpívání líbí. energie, která ze sboru na 
jevišti do nás jde, to se nedá popsat, to se musí zažít. A kdo ji 
jednou zažije, tak už ho to nepustí. proto to děláme tolik let.
Olga: Vždycky říkám, to bylo tak úžasné před vámi zase stát.
O čem víte jistě, že po tom nadšeně skočí?
Andrea: Malé děti mají rády pohádku, zahrát si divadlo, nějakou 
roli. A ti větší berou lidovky.
Olga: Já mám dojem, že skočí skoro po všem. A po čem ne hned 
na první dobrou, tak se nechají strhnout.
A co ti nejstarší z Harmonie? Ti by nechtěli zpívat třeba Lady 
Gaga či Justina Biebera?
Olga: ne, vůbec, chtějí zpívat těžké věci z klasiky. třeba znovu 
Carminu, za tu by nám utrhli ruce. A tím spíš je to baví, když ví, 
že výsledný produkt se spojí s dalšími sbory a budou nás do-

hromady zpívat třeba dvě stovky, jako například soubor písní 
Carmina Burana.
Z toho musí jít obrovská energie.
Olga: Je to jak tsunami, úplně vás to smete.
Andrea: Fantastický zážitek byl i ve smetanově síni, kde s námi 
vystupovali Američani. tři stovky zpěváků, americký dirigent 
a všichni dohromady zpívali proč bychom se netěšili.
Jak probíhá nábor do sborů? Musíte odmítat zájemce pro vel-
ký nápor nebo třeba proto, že nemají sluch?
Olga + Andrea: ne, bereme všechny.
Olga: A kdo nemá sluch, tak třeba rok nebo dva recituje. časem 
jsou schopni se naučit a cestu k muzice si najdou. někteří kluci 
třeba dva roky bručeli a pak jsme najednou zjistili, že můžou 
zpívat sólo.
Jste se členy, s nimiž jste před lety začínaly, pořád v kontaktu? 
Pokračují v hudbě dál?
Olga: Ano. Mnozí teď sami pracují s dětmi, třeba jako učitel-
ky v mateřské škole, mají vlastní hudební projekty, jeden kluk 
hraje na zámořském parníku. Vojta sklenář taky pořád zpívá, 
ten snad s námi byl nejdéle ze všech, začal v pěti a skončil v še-
stadvaceti. nebo tomáš Štefka, Šárka Vaněčková, lenka zpívá 
ve folkové kapele…
Andrea: Je těžké jmenovat. Zpívá jich hodně a co je moc fajn, 
chodí k nám teď jejich synovci, neteře, začínají vodit už i svoje 
vlastní děti. Je krásné, že nám tak důvěřují.
Máte už nějaké své pokračovatele?
Olga: Určitě je to moje dcera Adina, ta už vede sluníčka s Věrou 
Havlišovou. A na křižanovské škole založila i vlastní sboreček.
Andrea: Dlouho nám chodila pomáhat terezka Jaseňáková, kte-
rá sama zpívala v Harmonii. na hoboj s námi teď hraje moje 
neteř Anička Vítková, která u nás taky odmalička zpívala.
A co vy, pořád vás to baví stejně?
Olga + Andrea: Baví, i když jsme někdy unavené.
Olga: Ale pak přijde nějaká nabídka – jako třeba teď, že bude 
v německu festival sborů z 35 zemí světa… zamyslíme se a už 
zase plánujeme.
Andrea: Hodinu po koncertě a už je tu další výzva.
Olga: Já mám jedno přání, asi je nesplnitelné, ale…
Andrea: to jsem napnutá, co to bude.
Olga: strašně moc bych chtěla pro Meziříčské nacvičit Rybovu 
mši. slýchám ji po celé republice, v praze na Kampě, v metru, 
kdekoli a kdykoli. Já ji miluju. Kdysi jsme ji s Hankou Doležalo-
vou a Iuventusem dělali. Jenomže, má těžký doprovod. Co se 
týká zpěváků, to bychom dali, ale potřebujeme orchestr, ne-
máme muzikanty.
Andrea: tak jsem se tu aspoň dozvěděla, co nás čeká.
Olga: no ale řekni, to by byla pecka.
Andrea: Jo, to by byla pecka.
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vidět nedokážou. A navazují přátelství.
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a jarní koncerty – tři rozdílné programy za devět měsíců. Září 
je takový školní rozjezd, to nepočítáme.
Na výběru hudby, písní se shodnete?
Olga: Absolutně, oběma se nám líbí všechno. Máme rády show, 
když se s tím spojí i divadlo. I naši zpěváci to potřebují střídat, 
aby je to bavilo. po etapě náročného sborového repertoáru je 
čas od času občerstvíme něčím hravějším, lehčím.
Koho si nejraději poslechnete vy samy?
Olga: Myslím si, že se s Ajkou dost shodneme, máme rády klasiku, 
šansonové věci, ženské věci, kde jde o psychologii a téma žen-
ství – lenku novou, Vendulku příhodovou, Báru polákovou. Ajka 
je fajnšmekr a dokáže si na rozdíl ode mě užít i Bobbyho McFe-
rrina, Dana Bártu. Já raději zůstávám u těch melodičtějších věcí.
Andrea: Vyrostla jsem na swingu, takže to mám v sobě odmala.
Olga: A já jsem vyrostla na lidovkách, v nich je melodie a více-
hlas, to je moje.
Co nejraději zpívají děti?
Andrea: Holky nás překvapily, mají rády těžkou sborovou sou-
těžní skladbu tajná láska od Jana nowaka. Je hrozně dizonant-
ní, zpěváci musejí jeden druhému naslouchat, a to je právě to, 
co se nám na sborovém zpívání líbí. energie, která ze sboru na 
jevišti do nás jde, to se nedá popsat, to se musí zažít. A kdo ji 
jednou zažije, tak už ho to nepustí. proto to děláme tolik let.
Olga: Vždycky říkám, to bylo tak úžasné před vámi zase stát.
O čem víte jistě, že po tom nadšeně skočí?
Andrea: Malé děti mají rády pohádku, zahrát si divadlo, nějakou 
roli. A ti větší berou lidovky.
Olga: Já mám dojem, že skočí skoro po všem. A po čem ne hned 
na první dobrou, tak se nechají strhnout.
A co ti nejstarší z Harmonie? Ti by nechtěli zpívat třeba Lady 
Gaga či Justina Biebera?
Olga: ne, vůbec, chtějí zpívat těžké věci z klasiky. třeba znovu 
Carminu, za tu by nám utrhli ruce. A tím spíš je to baví, když ví, 
že výsledný produkt se spojí s dalšími sbory a budou nás do-

hromady zpívat třeba dvě stovky, jako například soubor písní 
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a všichni dohromady zpívali proč bychom se netěšili.
Jak probíhá nábor do sborů? Musíte odmítat zájemce pro vel-
ký nápor nebo třeba proto, že nemají sluch?
Olga + Andrea: ne, bereme všechny.
Olga: A kdo nemá sluch, tak třeba rok nebo dva recituje. časem 
jsou schopni se naučit a cestu k muzice si najdou. někteří kluci 
třeba dva roky bručeli a pak jsme najednou zjistili, že můžou 
zpívat sólo.
Jste se členy, s nimiž jste před lety začínaly, pořád v kontaktu? 
Pokračují v hudbě dál?
Olga: Ano. Mnozí teď sami pracují s dětmi, třeba jako učitel-
ky v mateřské škole, mají vlastní hudební projekty, jeden kluk 
hraje na zámořském parníku. Vojta sklenář taky pořád zpívá, 
ten snad s námi byl nejdéle ze všech, začal v pěti a skončil v še-
stadvaceti. nebo tomáš Štefka, Šárka Vaněčková, lenka zpívá 
ve folkové kapele…
Andrea: Je těžké jmenovat. Zpívá jich hodně a co je moc fajn, 
chodí k nám teď jejich synovci, neteře, začínají vodit už i svoje 
vlastní děti. Je krásné, že nám tak důvěřují.
Máte už nějaké své pokračovatele?
Olga: Určitě je to moje dcera Adina, ta už vede sluníčka s Věrou 
Havlišovou. A na křižanovské škole založila i vlastní sboreček.
Andrea: Dlouho nám chodila pomáhat terezka Jaseňáková, kte-
rá sama zpívala v Harmonii. na hoboj s námi teď hraje moje 
neteř Anička Vítková, která u nás taky odmalička zpívala.
A co vy, pořád vás to baví stejně?
Olga + Andrea: Baví, i když jsme někdy unavené.
Olga: Ale pak přijde nějaká nabídka – jako třeba teď, že bude 
v německu festival sborů z 35 zemí světa… zamyslíme se a už 
zase plánujeme.
Andrea: Hodinu po koncertě a už je tu další výzva.
Olga: Já mám jedno přání, asi je nesplnitelné, ale…
Andrea: to jsem napnutá, co to bude.
Olga: strašně moc bych chtěla pro Meziříčské nacvičit Rybovu 
mši. slýchám ji po celé republice, v praze na Kampě, v metru, 
kdekoli a kdykoli. Já ji miluju. Kdysi jsme ji s Hankou Doležalo-
vou a Iuventusem dělali. Jenomže, má těžký doprovod. Co se 
týká zpěváků, to bychom dali, ale potřebujeme orchestr, ne-
máme muzikanty.
Andrea: tak jsem se tu aspoň dozvěděla, co nás čeká.
Olga: no ale řekni, to by byla pecka.
Andrea: Jo, to by byla pecka.
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Texty připravila PhDr. Marie Ripperová.
Narodil se 7. dubna 1909 ve Velkém 
Meziříčí do velmi chudé rodiny. Částeč-
ně vyrůstal u (viz tajenka1), studoval 
(od roku 1920) na reálce v České Tře-
bové a Lipníku nad Bečvou, od třetího 
ročníku se rok učil na knihkupce v No-
vém Městě na Moravě. Občas statoval 
v brněnském (viz tajenka 2) divadle, což 
ho roku 1928 přivedlo až na dramatic-
ké oddělení pražské Státní (viz tajenka 
3). Tu absolvoval po vojenské prezenční 
službě. Profesionálním hercem se stal 
v Olomouci roku 1935.
Byl zakládajícím členem Realistického 
divadla (1945 – 1948) a Divadla státní-
ho filmu (1948 – 1951), kde souběžně 

pracoval jako zástupce ředitele. Od roku 
1951 byl scenáristou a dramaturgem 
Československého státního (viz tajenka 
4) a to až do odchodu do důchodu.

Správné znění tajenky a jméno s bydlištěm 
zašlete do 23. června 2023 e -mailem na 
adresu: velkomeziricsko@velkemezirici.cz 
nebo poštou či doručte osobně do redak-
ce (Radnická 29/1, budova radnice, příze-
mí, dveře č. 104, 594 13 Velké Meziříčí).

Tajenka z minulého čísla: koželužnu,
akademie, Prosperitu, aktivity

Výherci: Jan Bradáč, Tišnov
Jana Malcová, Petráveč
Oldřich Beneš, Velké Meziříčí

KŘÍŽOVKA O CENY Autor křížovky: Jaromír Kvíčala

VÝROČÍ OSOBNOSTÍ

ZÁBAVA
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Text: Marie Ripperová
Foto: Tina Kárníková

MĚSTO POD LUPOU

Když ještě nebyli ve městě hasi-
či, postavili si obyvatelé na kaš-
nu sochu sv. Floriána, ochránce 
před požárem. Snad je svatý 
patron chránil, jak jinak si vy-
světlit, že poškozenou sochu 
nahradili novou. Tehdy již ve 
městě hasiči byli a nadšeně asi-
stovali při svěcení sochy svého 
patrona. Zatímco v minulosti 
chtěl mít každý něco originální-
ho, v 19. století byla rozhodují-
cí cena. Z důvodu snížení ceny 
byla socha, vymodelovaná Pav-
lem Veverkou, odlita ze stejné 
formy vícekrát. Litinovou sochu 
sv. Floriána z blanenských že-
lezáren tak můžeme najít ne-
jen ve Velkém Meziříčí, ale také 
v Blansku, Rájci, Brně, Frýdku, 
i v rakouském Lunz am See.

DÍL 78:
SOCHA SV. 
FLORIÁNA 

Interaktivní mapa
památek ve městě:

Socha byla odlita v žele-
zárnách v Blansku. Stejné 
jsou i v dalších obcích.

ZÁBAVA



KALENDÁŘ AKCÍ
KINO
Kinosál JC, Náměstí 17
9. 6. 2023, 17:00 hodin
Spider -Man: Napříč 
paralelními světy

10. 6. 2023, 18.00 hodin
Transformers: Probuzení 
monster

11. 6. 2023, 16:00 hodin
Suprákovi

14. 6. 2023, 18:00 hodin
Rychle a zběsile 10

15. 6. 2023, 16:30 hodin
Buď chlap!
Zlevněná projekce nejen pro 
seniory

21. 6. 2023, 18:00 hodin
Cool Girl!

23. 6. 2023, 18:00 hodin
Flash

24. 6. 2023, 19:30 hodin
Kostlivec

25. 6. 2023, 16:00 hodin
Mezi živly

30. 6. 2023, 16:00 hodin
Krakenteena Ruby

30. 6. 2023, 18:30 hodin
Indiana Jones a nástroj osudu

Změna programu vyhrazena.

DIVADLO
13., 14. a 15. 10. 2023
Velký sál JC
Největší showman
Představení Divadla Ikaros

Pravidelně aktualizovaný
kalendář akcí

naleznete na webu
www.velkomeziricsko.cz

KONCERTY
7. 6. 2023
Špitální kostelík sv. Kříže
Vojtěch Jakl, Kateřina Maňá-
ková, Barbara Maria Willi
Koncert v rámci XXVIII. ročníku 
Concentusu Moraviae

10. 6. 2023
Stará pošta
Bezproudoff

11. 6. 2023
Zámecká jídelna
Kateřina Kněžíková, Barbara 
Maria Willi
Koncert v rámci XXVIII. ročníku 
Concentusu Moraviae

25. 6. 2023, 16:00 hodin
Náměstí
Zahájení Velkomeziříčského 
kulturního léta
Tradiční koncert ZUŠ

7. 7. 2023, 20:00 hodin
Kdo má čas

8. 7. 2023, 20:00 hodin
Schelinger revival

9. 7. 2023, 19:00hodin
Blues rock company
Celý program Velkomeziříčského 
kulturního léta na straně 29.

VÝSTAVY
Do 16. 7. 2023
Muzeum Velké Meziříčí
Výstava HAIKU

18. 8. 2023
Muzeum Velké Meziříčí
Vernisáž výstavy František 
Harrach

do 18. 6. v předsálí kina JC
poté do 30. 6. ve vstupní hale 
do velkého sálu JC
Výstava studentských návr-
hů parku v brownfieldu Svit
a Čechových sadech

RŮZNÉ
do 10. 9. 2023
Otevřená věž na kostele 
sv. Mikuláše
po ‑so 9– 18, ne 12 – 18

11. 6. 2023, 14:00 hodin
Rozhledna na Fajtově kopci
Odhalení děl Járy Cimrmana

14. 6. 2023, 8:00 hodin
Kino JC
Schůzka filatelisté

16. – 18. 6. 2023
Náměstí, Svit
Pouťové slavnosti

16. 6. 2023, 8 – 17 hodin
Čistírna odpadních vod
Den otevřených dveří na 
vodárenských zařízeních

17. 6. 2023, 7:00 hodin
Ruda u Velkého Meziříčí
Zlaté kolo Vysočiny

17. a 18. 6. 2023
Kostel sv. Mikuláše
Duchovní program 
k městské pouti

23. 6. 2023, 13:30
Fotbalové hřiště v Jabloňově
Vítání léta v Jabloňově

23. 6. 2023
Otevření Koupaliště Palouky

24. 6. 2023, 10-16 hodin
Areál Beauty & Beast
Kmínový festival

24. 6. 2023, 13:30 hodin
u fotbalového hřiště, Bory
Slavnostní otevření nového 
sportovního zázemí

22. 7. 2023, 10:00 hodin
Dolní mlýn, Baliny 17
VI. ročník historických 
bicyklů
Historické úbory jsou vítané.

PŘEDNÁŠKY VGS
13. 6. 2023, 16:00 hodin
Koncertní sál JC
Obec nového žití 
v plánech Anny Pammrové

PŘIPRAVUJEME
6. – 8. 7. 2023
Fajtův kopec
Fajtfest
Vstupenky jsou stále v prodeji 
na webu fajtfest.com.

2. a 3. 9. 2023
Zámek VM
Historické slavnosti

15. – 17. 9. 2023
Káva od srdce

7. a 8. 10. 2023
Dny otevřených ateliérů
na Vysočině

POUŤ
11. 6. 2023
Pouť v Radenicích

11. 6. 2023
Pouť v Černé

11. 6. 2023
Pouť v Zadním Zhořci

25. 6. 2023
Pouť v Měříně


